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ACTA  

SESSIÓ ORDINÀRIA  

COMITÈ EXECUTIU DE L’FMC DE 24 D’OCTUBRE DE 2016 

 

S’inicia la sessió a les 13.10 hores a la seu de l’entitat. 

Hi assisteixen: 

Xavier Amor Martín, President de l’FMC i Alcalde de Pineda de Mar; Joan Josep García Rodríguez, Alcalde 
d’ALFORJA; Fèlix Alonso Cantorné, Alcalde, ALTAFULLA, , Albert Neiro, Alcalde, BALSARENY, Mercè Esteve 
Pi, Alcaldessa, BEGUES, Amador Marqués Atés, Alcalde, BOSSÒST, Candela López Tagliafico, Alcaldessa, 
CASTELLDEFELS, Miquel Arisa Coma, Alcalde, CENTELLES, Eduard Rivas Mateo, Alcalde, ESPARREGUERA, 
Eduard Piera Secall, Alcalde, FULIOLA, LA, Àlex Garrido Serra , Alcalde, MANLLEU, Laura Campos Ferrer, 
Alcaldessa, MONTCADA I REIXAC, José Antonio Montero Domínguez, Alcalde, MONTORNÈS DEL VALLÈS, 
Sergi Mingote Moreno, Alcalde, PARETS DEL VALLÈS, Ana Maria Martínez, Alcaldessa, RUBÍ, Lluïsa Moret i 
Sabidó, Alcaldessa, SANT BOI DE LLOBREGAT, Marc Garcia i Nadal, Alcalde, SANT JULIÀ DE LLOR I 
BONMATÍ, Abigail Garrido Tinta, Alcaldessa, SANT PERE DE RIBES, Esther Pujol Martí, Alcaldessa, TIANA, 
Ma. José Beltran i Piñol, Alcaldessa, TIVENYS, Josep Salom Ges, Alcalde, TONA, Josep López i Ruiz, Alcalde, 
ULLÀ; Juan Ignacio Soto Valle, Secretari General de l’entitat, Montserrat Muñoz, coordinadora de comissions de 
l’entitat i Elisabet P.Redortra, de la Secretaria General de l’entitat 

Excusen la seva assistència: 

Rosa Pujol Esteve, Alcaldessa d’AITONA; Àlex Hernández González, Alcalde, CABANES, Jaume Domènec i 
Jordà, Alcalde, FALSET, Olga Carbonell Sabartés, Alcaldessa, SANT CLIMENT SESCEBES, Josep Fèlix 
Ballesteros Casanovas, Alcalde, TARRAGONA, Toni Masana i Ubach, Alcalde, VACARISSES, Carlos Álvarez i 
González, Alcalde, VILAMALLA. 

 

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del 8 de juliol de 2016. 

2. Aprovació, si escau, de l’informe d’activitats de l’entitat corresponent al període abril-setembre de 2016. 

3. Informació relativa a la Comissió de Govern Local (Sessions de 12 de setembre de 2016 i de 17 
d’octubre de 2016). Aprovació si escau. 

4. Designació dels membres de l’FMC a les comissions mixtes i òrgans de participació i col·laboració amb 
la Generalitat de Catalunya. Donar compte de les Resolucions de la Presidència corresponents. 

5. Ratificar, si escau, les observacions a diferents projectes normatius elaborades pels serveis tècnics i 
jurídics de l’FMC:  

a) Projecte de decret del reglament de turisme de Catalunya 

b) Avantprojecte d’ordre per la qual s’aprova el Reglament del Registre de parelles estables de 
Catalunya 

c) Projecte de decret pel qual es regula la venda de llet crua de vaca destinada al consumidor 
final 

d) Pla especial d’actuació en situacions d’alerta i eventual sequera (PES) 

6. Informació de la trobada institucional amb el President de la Generalitat de Catalunya. 

7. Informació relativa a diferents compareixences parlamentàries: 

a) Proposició de Llei de regulació dels règims d’inelegibilitat i d’incompatibilitats i dels conflictes 
d’interessos dels diputats i diputades del Parlament de Catalunya  
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b) Proposició de llei de mesures urgents per a l’habitatge (compareixença per escrit) 

c) Projecte de llei del canvi climàtic 

d) Proposició de llei d’adaptació de la Llei 30/2010, de 3 d’agost, de vegueries a la creació de la 

vegueria del Penedès i a la nova comarca del Moianès. 

8. Informació sobre la iniciativa de Reforma del Sistema de Sanejament a Catalunya. 

9. Informe de la Presidència sobre la iniciativa del Departament de Governació, Administracions Públiques i 
Habitatge sobre el procés participatiu en l’elaboració del projecte de llei de governs locals de Catalunya. 
Governslocals.cat 

10. Informe sobre el desenvolupament de la gestió del Fons de Pobresa Energètica, segons conveni signat 
en data 18 de juliol de 2016 

11. Informe sobre la iniciativa legislativa relativa a la llei d’emergència habitacional 

12. Donar compte de diferents convenis de col·laboració formalitzats per l’FMC:  

a) Conveni entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Federació de Cooperatives de 
Treball de Catalunya per a la difusió del programa municipi cooperatiu 

b) Conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i el Fórum de Síndics i 
Síndiques Defensors i Defensores Locals de Catalunya (FórumSD) per a l'organització del 
Congrés lnternacional "Drets humans: pensem globalment, defensem localment" 

c) Acord relatiu a la contractació de persones en situació d’atur inscrites com a demandants 
d’ocupació no ocupats en el marc del programa Treball i Formació promogut pel Servei Públic 
d’Ocupació de Catalunya 

d) Addenda al conveni de col·laboració signat en data 22 d’octubre de 2014 entre la Federació 
de Municipis de Catalunya i l’Àrea Metropolitana de Barcelona per a la realització del 
Seminari de Dret Local, edició 2016-2017 

e) Conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi 
i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per al desenvolupament, el manteniment i 
l’actualització del Banc de bones Pràctiques dels Governs Locals i Conveni de col·laboració 
entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis 
Autonòmics i Locals per a la realització de la memòria anual de l’entitat de l’exercici 2016 

f) Conveni de col·laboració entre l’FMC i la Facultat de Dret de la UB per a desenvolupar 
accions de formació en el marc de l’oferta de postgrau de la Facultat de Dret i del Màster de 
prevenció, control i reacció davant la corrupció. Public compliance, bon govern i bona 
administració 

g) Protocol entre l'FMC i el CSITAL per a l'organització d'unes sessions formatives destinades 
principalment als electes de l'àmbit sectorial de serveis econòmics durant l'exercici 2016 

13. Informació relativa a les Jornades Europees de Patrimoni 2016 

14. Informació relativa al programa d’activitats en matèria d’acollida de refugiats: Fons Català de Cooperació 
al Desenvolupament (FCCD) i Secretaria d’Immigració de la Generalitat de Catalunya 

15. Qüestions sobrevingudes 

QS 1. Pacte Nacional per a una Societat Digital 

QS 2. Nomenaments 

QS 3. Conveni de col·laboració entre l’FMC i la Diputació de Barcelona per a l’organització del 
Seminari de Dret Local 2016-2017 

QS 4.Declaració i Resolució de suport als acords de Pau entre el Govern de Colòmbia i les 
FARC 
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16. Precs i preguntes 

 

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ, 

Prèvia comprovació del quòrum legalment establert per a la vàlida celebració de la sessió, el President la declara 
oberta amb subjecció a l’ordre del dia precedent. La convocatòria de la sessió va realitzar-se el dia 17 d’octubre 
d’enguany. 

 

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del 8 de juliol de 2016. 

Vist l’esborrany de l’acta de la sessió ordinària del Comitè Executiu del 8 de juliol de 2016, el qual ha estat 
distribuït amb antelació als membres de l’òrgan esmentat, s’aprova per unanimitat. 

2. Aprovació, si escau, de l’informe d’activitats de l’entitat corresponent al període abril-setembre de 
2016 

Des de la darrera sessió ordinària del Comitè Executiu, celebrada el 15 d’abril de 2016, l’activitat de la Federació 
de Municipis de Catalunya queda recollida en el document que s’adjunta com a Annex I i que comprèn el període 
corresponent al període abril-setembre de 2016. 

D’acord amb això, a proposta de la Secretaria General, s’eleva al Comitè Executiu l’adopció de l’acord següent: 

Únic.- Aprovació, si s’escau, de l’informe d’activitats de l’FMC del període comprès entre l’1 d’abril i el 30 de 
setembre de 2016, conforme al document que en Annex I s’integra en aquesta proposta a tots els efectes.  

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President dóna la paraula al Secretari General que destaca alguns punts de l’informe que ha estat distribuït als 
membres del Comitè Executiu. D’entre ells : La Cimera per a la defensa de la Llei d’emergència habitacional; 
Trobada amb el Conseller de Territori i Sostenibilitat; Trobada amb la Consellera d’Ensenyament; Trobada amb 
la Directora de l’Agència Catalana de Consum; Trobada amb una delegació sindical d’UGT-Catalunya; Signatura 
de l’acord per a la Campanya Municipal en favor de la Reforma Horària; Participació en la Jornada Catalana de 
la Mobilitat; Signatura de l’addenda al contracte programa de serveis socials; Signatura del conveni per gestionar 
els fons de la lluita contra la pobresa energètica del 2015- del qual avui s’informarà-; Participació en la reunió de 
la Taula institucional del Corredor del Mediterrani; Signatura del conveni entre l’FMC i la FCTC; Signatura d’un 
Manifest per a la millora de Rodalies i regionals a tot el territori- del qual posteriorment es distribuirà el text-; 
Nova cimera per defensar la llei d’emergència habitacional- amb l’esborrany de Projecte lliurat al President de la 
Generalitat-; Signatura d’un acord entre les entitats municipalistes, el Departament de Treball, la UGT i CCOO en 
el marc del programa Treball i Formació promogut pel SOC; Trobada amb representants de la UEI; Trobada amb 
el President de la Generalitat de Catalunya- amb els diferents grups de l’FMC; Compareixença parlamentària en 
relació al Projecte de llei de canvi climàtic i Presentació d’observacions, esmenes i recursos de tots els projectes 
normatius en tràmit que figuren a la pre-acta que ha estat distribuïda. També la participació institucional a les 
comissions mixtes i de cooperació en les quals es present l’entitat que ha anat agafant ritme en aquest any 2016. 
Això és un resum de gairebé 50 fulls d’informe lliurat en el dossier i que formaran part de la memòria anual 
d’activitat de l’entitat.  

S’aprova per unanimitat 

3. Informació relativa a la Comissió de Govern Local (Sessions de 12 de setembre de 2016 i de 17 
d’octubre de 2016). Aprovació si escau. 

Vist els acords relatius a la sessió de la Comissió de Govern Local de Catalunya del 12 de setembre de 2016, 
que tot seguit es detallen:  
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“3/2. Avantprojecte de llei de mesures de protecció del dret a l’habitatge de les persones que es troben 
en risc d’exclusió residencial 

Antecedents  

L’objecte de l’Avantprojecte de llei és l’adopció de mesures en matèria de protecció del dret a l’habitatge en cas 
de sobreendeutament, per augmentar el parc social d’habitatges assequibles de lloguer i per evitar la manca 
d’habitatge a les persones en risc d’exclusió residencial. Aquestes mesures són les següents: 

a) Mediació en l’àmbit de consum (articles 10 a 15): per donar solució a les situacions de sobreendeutament en 
què es puguin trobar les persones físiques, s’articula un procediment de mediació voluntari entre les persones 
consumidores i els empresaris en els termes del Codi de Consum, amb la intervenció, primer, d’un mediador 
imparcial i, posteriorment, de les comissions d’habitatge i assistència davant situacions d’emergència social. Es 
tracta d’un procediment susceptible de control davant de la jurisdicció contenciosa administrativa, que es pot 
utilitzar sempre que no hi hagi en marxa un procediment judicial concursal. 

Així, la Llei crea la Comissió d’Habitatge i Assistència davant Situacions d’Emergència Social (CHASE), que té 
per objecte coordinar l’actuació de les administracions públiques, amb la participació d’entitats sense ànim de 
lucre representatives dels interessos afectats, i que s’estructura en seccions territorials que es corresponen amb 
els àmbits territorials de les delegacions del Govern. Alhora, també es permet es puguin crear comissions en 
altres territoris. 

b) Ús temporal d’habitatges buits  per causa d’interès social (article 16): Aquesta mesura s’articula per permetre 
que les administracions puguin dotar-se d’un parc social d’habitatges assequibles de lloguer. Es podran 
expropiar els habitatges dels titulars inscrits o que siguin susceptibles d’ésser inscrits en el Registre d’Habitatges 
Buits (és a dir, d’aquells que han adquirit habitatges en un procés d’execució hipotecària o mitjançant 
compensació o pagament de deute amb garantia hipotecària que no disposin d’un contracte que habiliti per a la 
seva ocupació) per un termini mínim de 4 anys i màxim de 10.  

Prèviament a acordar l’expropiació es requerirà al propietari a què acrediti o bé el lloguer de l’habitatge o bé a 
què ofereixi la cessió voluntària de l’habitatge a l’Administració. L’import de l’expropiació serà determinat per 
acord entre les parts atenent als criteris de lloguer socials o, en el seu defecte, fixat pel Jurat d’Expropiació de 
Catalunya, tenint en compte el cost de l’adequació de l’habitatge. 

c) Obligació de reallotjament en determinats supòsits de persones o unitats familiars en situació de risc 
d’exclusió residencial (article 17): estan obligats a fer efectiu el reallotjament les persones jurídiques titulars 
d’habitatges inscrits en el Registre d’habitatges buits i d’habitatges ocupats sense títol habilitant, que adquireixen 
l’habitatge per compensació o dació en pagament o que insten l’execució hipotecària o el desnonament per 
impagament de rendes de lloguer. 

El reallotjament és per un termini de 3 anys i a canvi d’un lloguer de renda limitada en un habitatge, per regla 
general, en la mateixa localitat, i cal comunicar-lo a l’ajuntament i a l’Agència de l’Habitatge de Catalunya. 

Aquesta és una mesura limitada en el temps, que pot aplicar-se durant els tres anys posteriors a l’entrada en 
vigor de la Llei, o, si el Govern la prorroga, fins a 6 anys. 

d) Expropiació de l’ús dels habitatges afectats per acords de compensació de deutes o dació en pagaments de 
crèdits hipotecaris (article 18): com en el supòsit de l’article 16 aquí també s’expropia l’ús de l’habitatge per un 
període temporal (en aquest cas durant 3 anys), per bé que ara ens trobem davant d’un subjecte en concret que 
ha perdut l’habitatge per impossibilitat de retornar la hipoteca i que es troba en risc d’exclusió residencial i que 
està immers en un procediment de mediació. 

I igual que en el cas de l’article 16, el preu just també es fixa de mutu acord, o, en el seu defecte, pel Jurat 
d’Expropiació. En ambdós supòsits perquè procedeixi l’expropiació caldrà que els habitatges estiguin situats en 
àrees declarades de demanda residencial forta i acreditada (la relació de municipis que defineixen aquestes 
àrees es troben en l’annex de la Llei, la qual podrà ser actualitzada d’ofici per la Generalitat o a petició dels 
ajuntaments). 
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Finalment, cal fer esment als habitatges ocupats sense títol habilitant  (disposició final quarta), per als quals s’ha 
previst que siguin les meses de valoració d’emergències socials i econòmiques les que estableixin els criteris per 
a la seva utilització temporal quan els obtinguin per expropiació o cessió convencional. 

Consideracions 

El passat 3 de maig va tenir lloc una Cimera al Palau de la Generalitat  amb representants del món polític i social 
per abordar el recurs del Govern espanyol contra la Llei 24/2015, de mesures urgents per afrontar l’emergència 
en l’àmbit de l’habitatge i la pobresa energètica. Aquesta Llei va ser aprovada per unanimitat pel Parlament de 
Catalunya  com a resultat de la tramitació d’una Iniciativa  Legislativa Popular promoguda per la Plataforma 
d’Afectats per l’Habitatge, l’Observatori DESC i l’Aliança contra la pobresa energètica. En la trobada hi van 
participar els sis grups parlamentaris, els promotors de la iniciativa legislativa popular; la Taula d’entitats del 
Tercer Sector Social, els sindicats UGT i CCOO, i, en representació del món local, l’FMC i l’ACM, a més de 
diversos alcaldes i alcaldesses de grans ciutats de Catalunya. 

La cimera va acabar amb l'acord per unanimitat d'impulsar una nova llei de lectura única, a tramitar per la via 
d'urgència al Parlament de Catalunya, que substitueixi els articles suspesos pel Tribunal Constitucional. 

A aquests efectes es va constituir un grup de treball, en el que hi va participar l’FMC, per mitjà dels seus 
representants Juan Ignacio Soto Valle, secretari general de l'FMC, i Ana del Frago, diputada provincial, el qual va 
consensuar el redactat del text que ara se sotmet a la CGLC.  

L’avantprojecte instaura nous instruments per afrontar l’emergència habitacional, diferents als de la Llei 24/2015 
suspesos pel TC, els quals han estat consensuats per gran part de tots els agents implicats en la matèria i 
avalats jurídicament pel Consell de Col·legis de l’Advocacia. 

Valoració 

Ateses aquestes consideracions, es recomana el vot favorable. 

 

3/3. Avantprojecte de llei del procediment de votació electrònica per als catalans i catalanes residents a 
l’estranger 

Antecedents 

L’objecte d’aquesta Llei és regular el procediment de votació electrònica per als catalans i catalanes residents a 
l’estranger.  

L’art. 56 de l’Estatut d’autonomia de Catalunya (en davant EAC) reconeix de forma expressa la capacitat de 
Catalunya de dotar-se d’una llei que estableixi el seu règim electoral i, en conseqüència, reconeix també la 
capacitat de Catalunya de dotar-se d’una llei que reguli aspectes concrets o parcials del règim electoral, com és 
el cas del procediment de votació electrònica per als catalans i catalanes que viuen a l’estranger. 

Actualment, el dret de vot de les persones residents a l’estranger es troba regulat a l’art. 75 de la Llei orgànica 
5/1985, de 19 de juny, del règim electoral general (en davant LOREG), si bé aquesta regulació no preveu 
expressament el vot electrònic. Per aquest motiu, aquesta proposta normativa pretén integrar la modalitat de vot 
electrònic de forma completament harmònica en el sistema actual de votació. Per aquest motiu, la modalitat de 
vot electrònic es configura com a complementària al sistema tradicional de votació i com a voluntària o facultativa 
pels electors. Així, s’estableix un sistema de vot electrònic molt similar al sistema tradicional de vot però que 
presenta els avantatges propis de la utilització de les tecnologies de la informació i la comunicació (TIC) en 
l’àmbit electoral. Doncs es considera que el col·lectiu de residents a l’estranger té especials dificultats en 
l’exercici del dret de vot per via presencial. 

La Llei consta de 3 capítols, 15 articles, 3 disposicions addicionals i 2 disposicions finals. 

En el capítol I s’estableixen les disposicions de caràcter general, per mitjà de les quals es defineix l’objecte de la 
norma, la naturalesa del procediment de votació electrònica, l’àmbit objectiu i subjectiu d’aplicació de la norma i 
els principis generals que regeixen el procediment de votació electrònica. 
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En el capítol II es regula el procediment de votació electrònica, que s’estructura en diferents fases: la sol·licitud 
de vot adreçada a l’Oficina del Cens electoral (OCE), la identificació de l’elector a la Plataforma de votació 
electrònica per Internet, l’exercici del dret de vot per mitjans electrònics, la custòdia dels vots emesos per mitjans 
electrònics i l’escrutini d’aquests vots. 

En el capítol III es regulen les garanties del vot electrònic: la Comissió de garantia, l’assessorament i el suport 
tecnològic i en matèria de seguretat, la identificació i la resolució d’incidències en el procediment de votació 
electrònica, l’auditoria del procediment de votació electrònica, la protecció de dades de caràcter personal i la 
informació als partits polítics. 

Finalment, la Llei incorpora tres disposicions addicionals on es regulen matèries com el còmput de terminis, els 
mecanismes de col·laboració interadministrativa necessaris per garantir l’adequada i la correcta implementació 
del procediment de votació electrònica, i el procediment de votació de les persones cegues, amb discapacitat 
visual o sordceguesa 

L’avantprojecte de llei ha estat sotmès a informació pública, mitjançant un edicte publicat al DOGC, el dia 29 de 
juliol. L’FMC no ha tingut coneixement anterior del seu contingut fins el seu sotmetiment al tràmit preceptiu de la 
Comissió de Govern Local. 

Consideracions 

La valoració global que fa l’FMC d’aquesta iniciativa és positiva en tant que s’ajusta a les previsions de la 
LOREG, l’EAC i la normativa sobre Administració electrònica. D’altra banda, aquesta iniciativa legislativa 
afavoreix la participació dels ciutadans en els afers polítics, doncs el col·lectiu de residents a l’estranger, sovint 
es troba amb dificultats per exercir el seu dret de vot, dificultats que poden ser superades si s’habilita el vot 
electrònic com a mecanisme alternatiu i complementari als altres existents (el vot presencial i el vot per correu). 

Valoració 

Ateses aquestes consideracions, es recomana el vot favorable.” 

D’acord amb això, a proposta de la Secretaria General de l’FMC, es proposa al Comitè Executiu, l’adopció de 
l’acord següent:  

Únic.- Restar assabentats dels acords adoptats en la sessió de la Comissió de Govern Local de Catalunya del 12 
de setembre de 2016.” 

Sessió de la Comissió de Govern Local de Catalunya del 17 d’octubre de 2016 

“Nota-informe sobre el text de l’avantprojecte de llei de comerç, serveis i fires. Anàlisi a la vista de les 

al·legacions formulades per la ciutat de Barcelona 

Antecedents  

Abans de procedir a l’anàlisi de la proposta cal dir que en el procés d’audiència i en les dues entrevistes 
mantingudes amb la Direcció General de Comerç, l’FMC ha fet propostes de millora per articular línies de 
col·laboració entre les administracions implicades en el projecte de reforma. Aquest ha estat un element definidor 
del sentit constructiu de les al·legacions formulades per l’entitat. No hem d’oblidar que aquest avantprojecte es 
va iniciar al mes de març del 2015. Ara, 18 mesos després, cal que les propostes debatudes inicialment es tornin 
a situar en el marc del nou avantprojecte. Per això, a la darrera reunió, els responsables de la Direcció General 
es van comprometre a lliurar el nou avantprojecte de Llei una vegada informat pels Serveis Jurídics Centrals de 
la Generalitat. La manca de tramesa d’aquest text ha comportat una limitació per a la seva anàlisi, en haver estat 
convocada la Comissió de Govern Local de Catalunya (CGLC)  juntament amb la tramesa del text.  

A tall d’exemple, a les dues reunions mantingudes, s’expressa per part del Departament impulsor de la reforma 
una voluntat certa de recopilar les diferents normes comercials en un únic text normatiu. Aquesta voluntat no es 
concreta ara en un aspecte que afecta singularment els municipis com es la regulació dels equipaments 
comercials (DLL 1/2009).  
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Una nova reunió prèvia hagués permès conèixer també el contingut de les al·legacions d’alguns municipis, com 
és el cas de Barcelona –associat a l’FMC– i permetre, així, integrar les seves aportacions de millora al text a 
través de la nostra entitat  per tal de presentar-les i defensar-les, si escau, en el sí de la CGLC. Això –com dèiem 
- no ha estat possible.  

Una vegada emès l’informe per part dels Serveis Jurídics de l’entitat i fixada inicialment la seva posició –tot i 
recordant que la CGLC ja havia estat convocada – l’Àmbit de Promoció Econòmica i Ocupació ha tingut al seu 
abast el contingut de les al·legacions formulades per l’Ajuntament de Barcelona en data 23 de març de 2015, 
sense cap resposta favorable i, per tant, és quan pot valorar-les.   

Consideracions per a la posició de l’FMC en el debat i votació de la CGLC 

Són aquests antecedents i aquest darrer fet – a més de d’altres consideracions a les quals fan referència els 
informes i documents que formen part de l’expedient- els que porten als sotasignants i a la presidència de l’àmbit 
a proposar un endarreriment de l’informe del Projecte per part de la CGLC i si aquest no fos atès – per tal de 
donar compliment al compromís al qual vam arribar amb el Departament promotor en el seu dia – a l’abstenció 
en el vot de l’FMC.  

Les al·legacions de l’Ajuntament de Barcelona – insistim sense cap resposta favorable -  es fonamenten en el 
Règim especial que li garanteix l’article 89 de l’Estatut  d’Autonomia de Catalunya i la Llei de Catalunya 22/1998, 
de 30 de desembre, reguladora de la Carta Municipal de Barcelona i en la lesió que la regulació prevista al text 
de l’Avantprojecte li pot comportar en aquest àmbit de l’activitat municipal. Entre les al·legacions formulades es 
proposa la introducció d’una disposició addicional per respectar aquest règim especial i que no veiem cap raó 
d’ordre legal per que no sigui incorporada al text.  

És per aquest motiu – a banda de d’altres consideracions d’ordre tècnic que figuren als antecedents de 
l’expedient- que es proposa que l’FMC demani deixar sobre la taula la proposta per assegurar els compromisos 
entre la Generalitat i l’entitat relatius a la disposició per a l’anàlisi i valoració del nou text ara –a més a més– una 
vegada conegudes les propostes de millora formulades per l’Ajuntament de Barcelona i no ateses pel 
Departament que promou la iniciativa de reforma.  

Cas que no sigui atesa aquesta petició proposem emetre un vot d’ABSTENCIÓ.  

En la reunió de la Comissió de Govern Local del 17 d’octubre, aquest punt va quedar sobre la taula.” 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President dóna la paraula al Secretari General que informa que han estat sessions amb un ordre del dia amb 
pocs temes, la primera va ser la del 12 de setembre i tenen la informació a la pre-acta i al dossier per tractar 
l’Avantprojecte de llei de mesures de protecció del dret a l’habitatge de les persones que es troben en risc 
d’exclusió residencial i es va informar favorablement per part de les dues entitats municipalistes, per fer el tràmit 
d’aprovació al Govern. I també un altre projecte que també es va informar favorablement per part de les dues 
entitats municipalistes, com és l’Avantprojecte de votació electrònica per als catalans i catalanes residents a 
l’estranger. 

De la recent Comissió de Govern Local del dia 17 de setembre informa que l’únic tema que hi anava que era 
l’Avantprojecte de Llei de comerç, serveis i fires. A proposta de l’FMC es va demanar que quedés a sobre de la 
taula, que es retirés aquest punt de l’ordre del dia i així es va acordar en el sí de la Comissió. El President 
demana si l’alcaldessa de Tiana i Presidenta de l’Àmbit, Ester Pujol, pot informar de com va anar l’última sessió 
del 17 de setembre, es va demanar que quedés sobre la taula una Comissió amb un únic punt de l’ordre del dia i 
era complicat però els arguments eren de pes.  

L’alcaldessa de Tiana, Ester Pujol, explica que va ser força curiós i que des de l’Àmbit de Desenvolupament 
Econòmic i Ocupació s’està en contacte amb la Direcció general de comerç per tal de posar sobre la taula 
aquells punts que des de l’FMC l’avantprojecte de llei de comerç i fires que a més ens afecta a tots ja que tots els 
ajuntaments tenim mercats, fires i llavors l’1 de juliol ja es van fer un seguit d’al·legacions a tractar amb la 
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Direcció general de comerç i que feien molta referència a aspectes competencials, al mercat no sedentari, etc. El 
compromís de la Directora General de Comerç va ser que faria arribar a l’FMC el text, un cop passés aquest 
avantprojecte de llei pels serveis jurídics de la Generalitat. Aquest nou text no va arribar i se’l van trobar a la 
taula ja directament de la Comissió de Govern Local; aquest ja va ser un primer punt de fricció amistosa, doncs 
hi havia aquest compromís de passar-nos la nova versió de l’avantprojecte.  Per altra banda el text que ens 
havíem passat a totes les parts de la Comissió de Govern Local era un text antic, desfasat, que ni tan sols era el 
que es portava a disposició, amb la qual cosa aquesta era el segon punt per deixar el tema a sobre de la taula, 
no solament el Departament ha incomplert, sinó que l’FMC no opinarà sobre un text que no és la versió final. A 
més hi ha un tercer punt que també s’ha de tenir en compte i és que l’Ajuntament de Barcelona just havia fet un 
seguit d’al·legacions reivindicant aspectes de la capitalitat de Barcelona i aleshores com també sembla ser que 
no hi havia resposta escrita de la Direcció General de Comerç a l’Ajuntament de Barcelona a través de l’FMC, ja 
que l’Ajuntament està associat a l’entitat, es va decidir amb el President demanar que es deixés aquest punt a 
sobre de la taula per posposar-lo de tal manera que es donar dues opcions: una, o es deixava per la propera 
sessió de la CGL que es fa cada mes o bé, per raons d’urgència si el Govern decidia fer una CGL excepcional i 
extraordinària. I així es va decidir, és a dir ja s’ha rebut la convocatòria de la CGL creu que para el dia 8 de 
novembre per tractar aquest tema i en la qual l’FMC inclourà aquelles observacions, aquells paràgrafs que es 
vulguin continuar reinvidicant en clau local, amb independència que després això passi al Parlament i en allà es 
digui el parer de l’FMC i que es tingui en compte els aspectes de capitalitat de l’Ajuntament de Barcelona i 
d’altres, com a mínim responent a les seves al·legacions.  

A les 13.15 hores s’incorpora a la sessió l’alcaldessa de Sant Pere de Ribes, Abigail Garrido.  

4. Designació dels membres de l’FMC a les comissions mixtes i òrgans de participació i col·laboració 
amb la Generalitat de Catalunya. Donar compte de les resolucions de la presidència en execució de 
l’acord del CE del 15/04/2016  

En execució de l’acord del Comitè Executiu de data 15 d’abril de 2016, i de conformitat amb les propostes dels 
diferents grups, s’ha procedit a nomenar els representants de l’FMC en els diferents òrgans de participació i 
col·laboració amb els Departaments de la Generalitat de Catalunya, de manera que la representació queda de la 
següent manera:  
 

1. Comissió de Delimitació Territorial: 
Titular: Joan Roma i Cunill, alcalde de Borredà 
Suplent: Antonio López López, alcalde del Catllar; 
Titular: Ignasi Simon Ortoll, alcalde de Lliçà d’Amunt  
Suplent: Víctor Puga López, alcalde de L’Escala  
Titular: Laura Campos i Ferrer, alcaldessa de Montcada i Reixac  
Suplent: José Antonio Montero Domínguez, alcalde de Montornès del Vallès 
Titular: Eduard Piera Secall, alcalde de La Fuliola, 
Suplent: Joan Josep Galiano Peralta, alcalde de Bigues i Riells 

 
2. Consell Rector del Sistema d’Estadística de Catalunya (IDESCAT): 

Sílvia Peralta Valdívia, consellera comarcal del Vallès Occidental i regidora de Sant Quirze del Vallès; en 
representació dels Consells Comarcals, per a les comarques de 75.000 habitants o més. 
Albert Neiro Roman, alcalde de Balsareny, i en representació dels ajuntaments catalans de menys de 50.000 
habitants 
 

3. Consell per a l’Ús Sostenible de l’Aigua- CUSA:  
José Luis Atienza, tinent d’alcalde de l’Ajuntament de Viladecans, i  
Albert Solà, gerent del Consorci per a la defensa de la Conca del Riu Besòs 
 

4. Consell General de Serveis Socials: 
- Ple 
Titular: Maria del Mar Sánchez Martínez, regidora de Granollers 
Suplent: Sra. Maria Vallejo González, regidora d’Esparreguera com a la seva suplent;  
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Titular: Maria Ángeles Sariñena Hidalgo, regidora de L’Hospitalet de Llobregat, com a vocal titular, i  
Suplent: Miguel Àngel Díaz Naranjo, regidor de Gavà, com el seu suplent;  
Titular: Xavier Rodamilans de la O, regidor de Lleida com a vocal titular; i  
Suplent: Pilar Fernández Pareja, regidora de Pineda de Mar com la seva suplent;  
Titular: Ana Santos Gorráiz, regidora de Tarragona, com a vocal titular, i  
Suplent: Filo Cañete Carrillo, regidora de Sant Adrià de Besòs, com la seva suplent;  
Titular: Gabriel Fernández, regidor de Sabadell, com a vocal titular;  
Titular: José Antonio Montero Domínguez, alcalde de Montornès del Vallès, com a titular, i  
Suplent: Isabel Roig Casas, regidora d’Arenys de Mar, com la seva suplent.  
- Comissió Funcional del Consell General de Serveis Socials:  
Titular: Maria del Mar Sánchez Martínez, regidora de Granollers, com a vocal titular, i  
Suplent: Maria Ángeles Sariñena Hidalgo, regidora de L’Hospitalet de Llobregat, com la seva suplent;  
Titular: Gabriel Fernández, regidor de Sabadell, com a vocal titular;  
Titular: José Antonio Montero Domínguez, alcalde de Montornès del Vallès, com a titular, i  
Suplent: Isabel Roig Casas, regidora d’Arenys de Mar, com la seva suplent. 
 

5. Consell General de l’Institut Català d’Empreses Culturals: 
Àlex Garrido i Serra, alcalde de Manlleu, i President de l’Àmbit de la Cultura, la Joventut i els Esports de l’FMC.  
 

6. Taula Pla Integral de les Arts Visuals: 
Sergi Seguí i Esteve, Primer Tinent d’Alcalde de Sant Just Desvern. 
 

7. Junta de Museus de Catalunya:  
José Manuel González Labrador, regidor de Sant Boi de Llobregat; en representació de les províncies 
Àlex Garrido Serra, alcalde de Manlleu, i President de l’Àmbit de Cultura, Joventut i Esports; en representació de 
les comarques 
Manel Martínez Díaz, regidor de Sant Feliu de Llobregat, en representació dels municipis 
 

8. Grup de Treball del Pla parcial del Penedès: 
Lluís Miquel Valls, alcalde de Gelida, per l’àmbit d’Alt Penedès 

Daniel Vendrell Domínguez, alcalde dels Hostalets de Pierola, per l’àmbit d’Anoia 
Marta Verdejo Sánchez, alcaldessa d’Olivella per l’àmbit del Garraf 
Pol Pagès Pont, alcalde de Sant Quintí de Mediona, per l’àmbit de Baix Penedès 
 

9. Taula de Ciutadania i Immigració: 
Titular- Lluïsa Moret i Sabidó, alcaldessa de Sant Boi de Llobregat i Presidenta de l`Àmbit de Drets Socials de 
l’FMC. 
Suplent: Olga Jiménez, Coordinadora de l’àrea de promoció de la ciutat i participació de l’ajuntament de Sabadell. 
 

10. Comissió Catalana de Trànsit:  
Carles Àlvarez i González, alcalde de Vilamalla i Vicepresident primer de l’Àmbit de Prevenció i Seguretat Pública, 
i Protecció Civil de l’FMC. 
 

11. Comissió de Policia de Catalunya i Grups de Treball de Policia de Catalunya 
- Comissió de Policia de Catalunya 
Ana Maria Martínez Martínez, alcaldessa de Rubí, i Presidenta de l`Àmbit de Prevenció i Seguretat de l’FMC. 
Manel Martínez Díaz, tinent d’alcalde de l’Ajuntament de Sant Feliu de Llobregat. 
 
- Grups de Treball de la Comissió de Policia de Catalunya 
Grup de Treball sobre el model de policia de proximitat: Rafael Güeto Ortíz, regidor de Seguretat de l’Ajuntament 
de Rubí;  
Grup de Treball sobre armament a Andrés Vergudo, Cap de la Policia Local de Palafrugell;  
Grup de Treball sobre eines de treball comunes i estandardització de documents a Juan F. Nieto Quesada, Cap 
de l’àrea tècnica de la Policia Local de Mataró;  
Grup de Treball sobre distincions, condecoracions públiques i felicitacions a Josep Bellonch Saurí, Cap de la 
Policia Local de Sant Vicenç de Montalt. 
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12. Comissió Directiva del Consell Català de l’Esport: 
Sergi Mingote, alcalde de Parets del Vallès, i Vicepresident de l`Àmbit de Cultura, Joventut i Esports; en 
representació dels municipis  
Lídia Muñoz, regidora de l’Ajuntament de Sant Feliu de Llobregat i Consellera del CC Baix Llobregat, i en 
representació dels consells comarcals 
 

13. Comissió de Protecció Civil:  
- Ple: 
Ana Maria Martínez Martínez, alcaldessa de Rubí, i Presidenta de l’Àmbit de Prevenció, i Seguretat Pública i 
Protecció Civil de l’FMC. 
Joaquim Bartolomé Capdevila, tinent d’alcalde de l’Ajuntament del Prat de Llobregat. 
- Comissió Permanent: 
Ana Maria Martínez Martínez, alcaldessa de Rubí, i Presidenta de l’Àmbit de Prevenció, i Seguretat Pública i 
Protecció Civil de l’FMC. 
 
 

14. Comitè d’Experts per la redacció del Codi Ètic del Servei Públic de Catalunya:  
Titular: Michael Donaldson, director de coordinació i planificació estratègica de l’Ajuntament de Gavà, i 
coordinador tècnic de l’Àmbit de Bon Govern i Innovació Democràtica de l’FMC. 
Suplent: Mònica Ruiz, lletrada de l’FMC. 
 

15. Consell Català de Mobilitat: 
Suplent: Belén Garcia Criado, regidora de l’Ajuntament de Sant Just Desvern 
Suplent: Jordi Manils Tavío, regidor de l’Ajuntament de Montmeló 
Suplent: Santi Valls Molina, tècnic assessor de la Diputació de Barcelona 
 

16. Consell de la Discapacitat de Catalunya- CODISCAT: 
Titular: Lluïsa Moret Sabido, alcaldessa de Sant Boi de Llobregat. 
Suplent: Maria del Mar Sánchez Martínez, regidora de Granollers. 
 

17. Comissió Assessora de la Publicitat Institucional:  
Juan Ignacio Soto Valle, secretari general de l’FMC 
 

18. Consell per a la Prevenció i la Gestió de Residus de Catalunya  
Titular: Lídia Montero, tinent d’alcaldessa de l’Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet; 
Suplent: Carles Salesa, director del Consorci per al Tractament de Residus Sòlids Urbans del Maresme, i tècnic 
expert en matèria de residus de l’Àmbit de Territori, Sostenibilitat i Medi Urbà de l’FMC  
 

19. Consell Rector de la Xarxa Rescat i Comissió de Seguiment de la Xarxa Rescat 
- Consell Rector: 
Joaquim Bartolomé Capdevila, tinent d’alcalde de l’Ajuntament del Prat de Llobregat, i en la  
- Comissió de Seguiment de la Xarxa Rescat: 
Abel-Joel Alegret Nonell, director de Serveis de Tecnologia i Sistemes d’Informació de l’Ajuntament de Terrassa.  
 

20. Consell Rector de 112: 
Ana Maria Martínez Martínez, alcaldessa de Rubí, i Presidenta de l’Àmbit de Prevenció i Seguretat Pública i 
Protecció Civil de l’FMC. 
 

21. Consell Rector de l’Observatori del Paisatge:  
Amador Marquès, alcalde de Bossòst i President de l’Àmbit de Territori, Sostenibilitat i Serveis Urbans. 

 
22. Consell de Seguretat de Catalunya 

Ana Maria Martínez Martínez, alcaldessa de Rubí, i Presidenta de l’Àmbit de Prevenció, i Seguretat Pública i 
Protecció Civil de l’FMC. 
Mateo Sánchez Reyes, Intendent Major, Cap de la Policia Local de Mataró. 

 
23. Comissió de Política Territorial i Urbanisme de Catalunya (àmbit de Lleida, i àmbit de Girona). CTU de Girona 
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Comissió de Política Territorial i d’Urbanisme de Catalunya 

- a l’àmbit de Girona: 

Titular: Esteve Pujol i Badà, regidor de l’Ajuntament de Camprodon,  

Suplent: Juli Fernández Iruela, alcalde de Palafrugell 

- àmbit de Lleida:  
Titular: Francisco Garcia Cañadas, alcalde de Ponts, 
Suplent: Mario Urrea Marsal, alcalde de Torrebesses 

- CTU de Girona: 

Titular: Esteve Pujol i Badà, regidor de l’Ajuntament de Camprodon,  

Suplent: Miquel Lupiáñez Zapata, alcalde de Blanes.  
 

24. Consell Assessor del Centre d’Iniciatives per a la Reinserció:  
Lluïsa Moret, alcaldessa de Sant Boi de Llobregat i Presidenta de l’Àmbit de Drets Socials de l’FMC. 
 

25. Grup de treball per la redacció de l’avantprojecte de llei de contractes de serveis a les persones:  
Aurora Corral, secretaria general de l’Ajuntament de Cerdanyola del Vallès 
 

26. Consell de Direcció i Consell Pedagògic de l’Institut de Seguretat Pública de Catalunya (ISPC): 

Consell de Direcció de l’Institut de Seguretat Pública de Catalunya: 
Anna Maria Martínez Martínez, alcaldessa de Rubí, i Presidenta de l’Àmbit de Prevenció, i Seguretat Pública, i 
Protecció Civil de l’FMC;  
Marc Garcia Nadal, alcalde de Sant Julià de Llor i Bonmatí, i Vicepresident segon de l’Àmbit de Prevenció i 
Seguretat Pública i Protecció Civil de l’FMC,  
Manel Martínez Díaz, tinent d’alcalde de l’Ajuntament de Sant Feliu de Llobregat.  

Consell Pedagògic i Científic de l’ISPC: 
Teresa Carrasco, Directora de l’Àrea de Seguretat, Convivència i Civisme de l’Ajuntament de L’Hospitalet i  
Josep Bogunyà, tècnic de protecció civil de l’ajuntament de Rubí.  
 

27. Consell de Direcció del SOC:  
Titular: Ester Pujol, alcaldessa de Tiana i Presidenta de l`Àmbit de Desenvolupament econòmic i ocupació de 
l’FMC.  
Suplent: Josep Perpinyà, alcalde de Sant Just Desvern i President del Consell Comarcal del Baix Llobregat  
 

28. Taula d’Emergència amb habitatge i pobresa energètica: 
Titular: Lluïsa Moret, alcaldessa de Sant Boi de Llobregat i Presidenta de l’Àmbit de Drets Socials. 
Suplent: Lluïsa Melgares, regidora de l’Ajuntament de Terrassa. 
 

29. Consell de Direcció de les regions sanitàries (Annex 1) 
 

30. Consell de Direcció del Servei Català de la Salut: 
Suplent a la vocalia en representació dels consells comarcals: Àlex Garrido Serra, conseller comarcal d’Osona i 
alcalde de Manlleu 
Suplent a la vocalia en representació dels ajuntaments: Santiago Macip Esteller, 4t Tinent d’alcalde de 
l’Ajuntament de Pineda de Mar 
 

31. Consell de Salut de Catalunya (Annex 2) 
 

32. Consells de Participació de les regions sanitàries (Annex 2) 
 

ANNEX I 

Representants de les corporacions locals als consells de direcció de les regions sanitàries del Servei Català de la Salut, a proposta de la 
Federació de Municipis de Catalunya 
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 Regió Sanitària Alt Pirineu Aran 

Vocal titular en representació dels consells comarcal: 
Francesc Borrell Grau, conseller comarcal del Pallars Jussà  
Suplent en representació dels consells comarcals: 
Josep Maria Dalmau Gil, conseller comarcal del Pallars Jussà  
Vocal titular en representació dels ajuntaments: 
Josep Castells Farràs, alcalde de Montellà i Martinet  
Suplent en representació dels ajuntaments: 
Maria Pilar Cases Lopetegui, regidora de l’Ajuntament de Tremp  

 
 Regió Sanitària Barcelona 

Vocal titular en representació dels consells comarcal: 
Enric Carbonell Jorba, conseller comarcal del Baix Llobregat   
Suplent en representació dels consells comarcals: 
Juan Maria Parralejo Aragoneses, conseller comarcal del Vallès Occidental 
Vocal titular en representació dels ajuntaments: 
Laura Campos Ferrer, alcaldessa de Montcada i Reixac  
Suplent en representació dels ajuntaments: 
Lluís Valls Comas, alcalde de Gelida 
 

 Regió Sanitària Catalunya Central 
Vocal titular en representació dels consells comarcal: 
Joan Carles Rodríguez Casadevall, conseller comarcal d’Osona 
Suplent en representació dels consells comarcals: 
Josep Ma Freixanet Mayans, conseller comarcal d’Osona  
Vocal titular en representació dels ajuntaments: 
Miquel Arisa Coma, alcalde de Centelles i conseller comarcal d’Osona  
Suplent en representació dels ajuntaments: 
Javier Perellón Bravo, regidor de l’Ajuntament de Piera 

 
 Regió Sanitària Girona 

Vocal titular en representació dels consells comarcal: 
Òscar Aparicio Pedrosa, vicepresident primer del Consell Comarcal del Baix Empordà  
Suplent en representació dels consells comarcals: 
Pere Moradell Puig, conseller comarcal de l’Alt Empordà 
Vocal titular en representació dels ajuntaments: 
Santiago Macip Esteller, 4t Tinent d’alcalde de l’Ajuntament de Pineda de Mar 
Suplent en representació dels ajuntaments: 
Josep Melcior Muñoz Ayats, regidor de l’Ajuntament de Sant Feliu de Guíxols  
 

 Regió Sanitària Lleida 
Vocal titular en representació dels consells comarcal: 
Carlos García Gómez, conseller comarcal de la Noguera 
Suplent en representació dels consells comarcals: 
Miquel Julià Gabriel, conseller comarcal de la Segarra 
Vocal titular en representació dels ajuntaments: 
Xavier Rodamilans de la O, regidor de l’Ajuntament de Lleida 
Suplent en representació dels ajuntaments: 
Josep Ramon Branzuela Almacellas, alcalde de Torres de Segre 
 

 Regió Sanitària Camp de Tarragona 
Vocal titular en representació dels consells comarcal: 
Josep Lluís Cusidó Prats, conseller comarcal de l’Alt Camp 
Suplent en representació dels consells comarcals: 
Josep Manuel Rosario Jové, conseller comarcal del Priorat 
Vocal titular en representació dels ajuntaments: 
Roc Muñoz Martínez, alcalde de La Canonja 
Suplent en representació dels ajuntaments: 
Alfons Garcia Rodríguez, alcalde de Vandellós i L’Hospitalet de l’Infant 

  
 Regió Sanitària Terres de l’Ebre 

Vocal titular en representació dels consells comarcal: 
Ma del Carme Navarro Balada, presidenta del Consell Comarcal del Montsià 
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Suplent en representació dels consells comarcals: 
Susanna Sancho Maigí, consellera comarcal del Montsià  
Vocal titular en representació dels ajuntaments: 
Marc Mur Bages, alcalde de Flix  
Suplent en representació dels ajuntaments: 
Francesc Barbero Escrivà, regidor de Flix 

 
Representants suplents al Consell de Direcció del Servei Català de la Salut 

Suplent a la vocalia en representació dels consells comarcals: 
Àlex Garrido Serra, conseller comarcal d’Osona i alcalde de Manlleu 

 Suplent a la vocalia en representació dels ajuntaments 
 Santiago Macip Esteller, 4t Tinent d’alcalde de l’Ajuntament de Pineda de Mar 
 

ANNEX 2 

Representants de les corporacions locals al Consell de Salut de Catalunya i als consells de participació de les regions sanitàries, a 
proposta de la Federació de Municipis de Catalunya 

CONSELL DE SALUT DE CATALUNYA 
Vocal titular 1 
Manuel Enric Llorca Ibáñez, alcalde de Sant Andreu de la Barca 
Suplent 1 
Santiago Macip Esteller, 4t Tinent d’alcalde de l’Ajuntament de Pineda de Mar 
Vocal titular 2 
Joan Carles Rodríguez Casadevall, conseller comarcal d’Osona 
Suplent 2 
Isabel Alberch Fugueres, regidora de Salt 
Vocal titular 3 
Laura Campos Ferrer, alcaldessa de Montcada i Reixac  
Suplent 3 
Òscar Gil Sotillo, 3r Tinent d’Alcalde de l’Ajuntament de Montcada i Reixac  
Vocal titular 4 
Anna Maria Martínez Martínez, alcaldessa de Rubí  
Suplent 4 
Joan Vinzo Gil, 4t Tinent d’Alcalde de l’Ajuntament de Mataró 
Vocal titular 5 
Juli Fernàndez Olivares, alcalde de Sabadell 
Suplent 5 
Montserrat Isern Vivancos, regidora de l’Ajuntament de Calaf 

 
CONSELLS DE PARTICIPACIÓ DE LES REGIONS SANITÀRIES 
 Regió Sanitària Alt Pirineu Aran 

Vocal titular en representació dels consells comarcal: 
Francesc Borrell Grau, conseller comarcal del Pallars Jussà i alcalde de Salàs de Pallars 
Suplent en representació dels consells comarcals: 
Josep Maria Dalmau Gil, conseller comarcal del Pallars Jussà              
Vocal titular en representació dels ajuntaments: 
Josep Castells Farràs, alcalde de Montellà i Martinet  
Suplent en representació dels ajuntaments: 
Maria Pilar Cases Lopetegui, regidora de l’Ajuntament de Tremp 

  
 Regió Sanitària Barcelona 

Vocal titular en representació dels consells comarcal: 
Enric Carbonell Jorba, conseller comarcal del Baix Llobregat 
 Suplent en representació dels consells comarcals: 
Juan Maria Parralejo Aragoneses, conseller comarcal del Vallès Occidental 
 Vocal titular en representació dels ajuntaments: 
Laura Campos Ferrer, alcaldessa de Montcada i Reixac  
Suplent en representació dels ajuntaments: 
Lluís Valls Comas, alcalde de Gelida 
 

 Regió Sanitària Catalunya Central 
Vocal titular en representació dels consells comarcal: 
Joan Carles Rodríguez Casadevall, conseller comarcal d’Osona i alcalde de St. Julià de Vilatorta 
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Suplent en representació dels consells comarcals: 
Josep Ma Freixanet Mayans, conseller comarcal d’Osona i alcalde d’Olost 
Vocal titular en representació dels ajuntaments: 
Miquel Arisa i Coma, alcalde de Centelles i conseller comarcal d’Osona  
Suplent en representació dels ajuntaments: 
Javier Perellón Bravo, regidor de l’Ajuntament de Piera 

 
 Regió Sanitària Girona 

Vocal titular en representació dels consells comarcal: 
Òscar Aparicio Pedrosa, vicepresident primer del Consell Comarcal del Baix Empordà  
Suplent en representació dels consells comarcals: 
Pere Moradell Puig, conseller comarcal de l’Alt Empordà 
Vocal titular en representació dels ajuntaments: 
Santiago Macip Esteller, 4t Tinent d’alcalde de l’Ajuntament Pineda de Mar  
Suplent en representació dels ajuntaments: 
Josep Melcior Muñoz Ayats, regidor de l’Ajuntament de Sant Feliu de Guíxols    

 
 Regió Sanitària Lleida 

Vocal titular en representació dels consells comarcal: 
Carles García Gómez, vicepresident 3r del Consell Comarcal de la Noguera 
Suplent en representació dels consells comarcals: 
Miquel Julià Gabriel, conseller comarcal de la Segarra 
Vocal titular en representació dels ajuntaments: 
Xavier Rodamilans de la O, regidor de l’Ajuntament de Lleida 
Suplent en representació dels ajuntaments: 
Josep Ramon Branzuela Almacellas, alcalde de Torres de Segre 
 

 Regió Sanitària Camp de Tarragona 
Vocal titular en representació dels consells comarcal: 
Josep Lluís Cusidó Prats, conseller comarcal de l’Alt Camp  
Suplent en representació dels consells comarcals: 
Josep Manuel Rosario Jové, conseller comarcal del Priorat 
Vocal titular en representació dels ajuntaments: 
Roc Muñoz Martínez, alcalde de La Canonja 
Suplent en representació dels ajuntaments: 
Alfons Garcia Rodríguez, alcalde de Vandellós i L’Hospitalet de l’Infant 

 
 Regió Sanitària Terres de l’Ebre 

Vocal titular en representació dels consells comarcal: 
Ma del Carme Navarro Balada, presidenta del Consell Comarcal del Montsià 
Suplent en representació dels consells comarcals: 
Susanna Sancho Maigí, consellera comarcal del Montsià  
Vocal titular en representació dels ajuntaments: 
Marc Mur Bages, alcalde de Flix  
Suplent en representació dels ajuntaments: 
Francesc Barbero Escrivà, regidor de Flix 

 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Primer.- Prendre coneixement de les diferents Resolucions de Presidència en virtut de les quals s’ha designat els 
representants de l’FMC en els diferents òrgans de participació i col·laboració amb la Generalitat de Catalunya. 

Segon.- Facultar el President àmpliament per efectuar els nomenaments d’aquells òrgans que restin pendents, a 
proposta dels vicepresidents de l’entitat. D’aquests nomenaments se’n donarà compte al Comitè Executiu en la 
propera sessió ordinària que se celebri.  

Tercer.- Per la Secretaria General s’emetrà certificat d’aquest acord, els efectes de la comunicació als diferents 
òrgans els quals es refereix l’apartat segon d’aquest acord.” 
 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  
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El President informa que és una feina que mai s’acaba, que des de la Generalitat envien sol·licituds de 
representants i que sovint es tenen dificultats per acabar de complementar aquests representats perquè tothom 
va ple de feina i de reunions, però la Generalitat demana a l’FMC que hi participi en molts llocs. Seguidament el 
President dóna la paraula al Secretari General que explica que són els 32 òrgans que consten en el dossier de la 
sessió d’avui, des de la Comissió de Delimitació Territorial, passant pel Consell Rector del Sistema d’Estadística 
de Catalunya, el Consell General de Serveis Socials, fins acabar amb el Consell de Direcció del Servei Català de 
la Salut. Es va omplint el mapa de participació en els òrgans de col·laboració amb la Generalitat i en les 
Comissions mixtes i fins i tot avui es passa com a qüestió sobrevinguda tres nomenaments més que no estaven 
tramitats en el moment que es va convocar aquest comitè executiu. A mesura que la Generalitat va requerint la 
renovació dels membres d’aquests òrgans, la nostra entitat va complint. El President informa que en la mesura 
que es pugui s’intenta que la comunicació sigui fluida però que també s’aplica el sentit comú, és a dir, va per 
temes i s’intenta que la gent que està treballant en aquests temes pugui estar com a representants en cada 
comissió. Després sí que ja que tot el tema de les regions sanitàries o delimitació i urbanisme es llença tots 
aquests temes als apartats de política municipal de cada partit i després envien o no, a vegades els seus 
representants.  

 

5. Ratificar, si escau, les observacions a diferents projectes normatius elaborades pels serveis tècnics i 
jurídics de l’FMC: 

a) Projecte de decret del reglament de turisme de Catalunya 

“El projecte normatiu té per objecte culminar la codificació de tota la normativa reglamentària turística en un sol 
text, fins ara dispersa, relativa a la regulació dels allotjaments turístics, el model de governança turística, el 
Sistema Català de Qualitat Turística i la disciplina turística. El projecte incorpora la regulació vigent, per bé que 
també innova certs aspectes per adequar-la a la realitat del sector, alhora que simplifica el règim d’intervenció 
administrativa per adaptar-o a la Llei 16/2015, de 21 de juliol, de simplificació de l'activitat administrativa de 
l'Administració de la Generalitat i dels governs locals de Catalunya i d'impuls de l'activitat econòmica. 

Les principals novetats del projecte són les següents: 

a) Intervenció de l’administració turística: 

- Consolidació del Registre de Turisme com a eina bàsica per dur a terme funcions d’ordenació de l’activitat 
turística, informatives, estadístiques i de certificació, i de suport a altres òrgans de l’Administració no turístics. 

- Establiment del règim d’intervenció administrativa per accés a l’activitat dels establiments d’allotjament turístic i 
els habitatges d’ús turístic previstos a la Llei 16/2015. 

- Establiment d’una regulació d’inspecció i disciplina administrativa turística. 

b) Noves modalitats d’allotjaments turístics: 

- Àrees d’acollida d’autocaravanes 

- Habitatges d’ús turístic cedits per habitacions 

- Establiments d’hostalatge 

- Allotjaments turístics singulars 

c) Modificacions de les condicions normatives de les tipologies existents: 

- Inclusió d’un apartat amb definicions comunes per als establiments d’allotjament turístic. 

- Previsió del règim de condomini en els establiments hotelers i d’apartaments turístics. 

- Categorització dels càmpings per estrelles i determinació dels percentatges d’albergs fixos i semimòbils 
mitjançant instruments de planificació territorial i urbanística. 
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- Ampliació de la capacitat dels establiments de turisme rural fins a 20 places i establiment d’una excepció al 
compliment del requisit d’antiguitat de l’edificació. 

- Obligació d’exhibir el distintiu d’habitatge d’ús turístic, esment exprés a l’auxili a l’autoritat per desallotjar usuaris 
que alteren la convivència i intervenció de la comunitat de propietaris a nivell de tràmit d’informació veïnal. 

d) Model de governança: 

- Modificació de la composició de la Comissió del Fons per al foment del turisme; destí del Fons en tram local per 
a totes les actuacions que persegueixin els objectius de l’article 116.1 de la Llei 5/2012, modificat per la Llei 
3/2015; possibilitat de constituir comissions locals de gestió del Fons, i deure dels ajuntaments d’informar sobre 
les actuacions que han dut a terme per al control de l’activitat dels allotjaments turístics situats en el seu terme 
municipal. 

La Comissió de Seguiment del Fons per al Foment de Turisme, on està representada l’FMC, s’ha reunit en 
diverses ocasions per tractar els aspectes relatius al contingut de les modificacions de la regulació del Fons que 
conté el Projecte de decret. Del contingut global del Projecte, tanmateix, se n’ha tingut coneixement únicament 
durant la informació pública, doncs no s’ha seguit la indicació de la Memòria General del Projecte d’atorgar el 
tràmit d’audiència preceptiu a aquesta entitat. 

Les esmenes que es proposen fan referència: 

 Al fons per al foment del turisme: demanem que el 100% de l’Impost reverteixi en el municipi i que se 
suprimeixi l’obligació que s’imposa a les entitats locals que participen en les assignacions del Fons de 
presentar un informe sobre el conjunt d’actuacions que han dut a terme per al control de l’activitat dels 
allotjaments turístics situats en el seu àmbit territorial, en tractar-se d’una tutela injustificada 

 A la Taula de Turisme de Catalunya i la Comissió del Fons per al foment del turisme: En primer lloc, 
l’Administració local hauria de ser mencionada expressament entre els vocals electius del Consell de la 
Taula de Turisme i, en segon, l’Administració local ha d’augmentar la seva representativitat a la Comissió de 
seguiment del FFT fins a un total de 5 vocals, 4 d’ells a designar per les entitats associatives d’ens locals 
més representatives, i un en representació de l’Ajuntament de Barcelona. 

D’acord amb tot això, a proposta del Secretari General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord següent: 

Únic.- Ratificar, si escau, les observacions presentades pels serveis tècnics i jurídics de l’FMC, en relació a la 
normativa anterior.” 
 

b) Avantprojecte d’ordre per la qual s’aprova el Reglament del Registre de parelles estables de Catalunya 

El Projecte d’ordre té per objecte aprovar el Registre que va ser creat pel Decret llei 3/2015, de 6 d’octubre, tot 
regulant la seva organització, funcionament i publicitat. 
 
El Registre permetrà a les parelles estables constituïdes d’acord amb el Codi civil de Catalunya utilitzar un altre 
mitjà de prova de la seva existència diferents dels documents notarials, als efectes, entre d’altres, del cobrament 
de la pensió de viduïtat, amb l’avantatge, a més, de la seva gratuïtat. Les parelles estables catalanes s’equiparen 
així a les de la resta de l’Estat  pel que fa a la constatació de l’existència de la parella. 
 
L’FMC va formular esmenes referides a la part expositiva i l’articulat de la Proposta d’ordre durant el tràmit 
d’audiència que se li va atorgar. 

Les esmenes tenien per objecte que es regulés: 

 Altres formes d’acreditació de la convivència acceptades per la jurisprudència i la doctrina jurídica, diferents 
a l’empadronament (com les actes de notorietat, testificats, confessió judicial o contractes) 

 El reconeixement de l’existència de la parella des del moment que s’acrediti que va començar la convivència 
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Facilitar que es puguin realitzar totes les operacions relatives al Registre per mitjans telemàtics des dels 
ajuntaments i consells comarcals en què els interessats/des tinguin la seva residència, previ l’establiment del 
corresponent conveni 

D’acord amb tot això, a proposta del Secretari General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord següent: 

Únic.- Ratificar, si escau, les observacions presentades pels serveis tècnics i jurídics de l’FMC, en relació a la 
normativa anterior. 
 

c) Projecte de decret pel qual es regula la venda de llet crua de vaca destinada al consumidor final 

El projecte normatiu té per objecte establir els requisits que han de complir les explotacions de llet, la producció i 
la venda de llet crua de vaca amb destinació al consumidor final o a establiments de venda minorista, no 
destinada a la transformació; així com regular el Directori de les explotacions de venda de llet crua de vaca 
destinada al consumidor final. 
 
El text normatiu preveu la posada al mercat de llet crua -no escalfada a una temperatura superior a 40ºC ni 
sotmesa a un tractament d’efecte equivalent-, destinada a consum directe humà, sempre que es compleixin tots 
els requisits previstos al Reglament (CE) núm. 853/2004, que estableix les normes específiques higièniques i 
sanitàries dels aliments d’origen animal. 
 

La llet crua només podrà ser comercialitzada des d’una única explotació de procedència mitjançant les següents 
modalitat de venda: 

a) Venda directa al consumidor final, a l’explotació 
b) Venda directa al consumidor final, a través de màquines expenedores 
c) Venda a establiment minoristes, prèviament envasada 
 

Quant al Règim administratiu d’autorització, les persones titulars d’explotacions productores de llet que vulguin 
realitzar l’activitat de venda de llet crua, per subministrar directament  al consumidor final o a establiments de 
venda minorista, previ a l’inici de l’activitat hauran de comunicar-ho al Servei Territorial del Departament 
competent en matèria de ramaderia corresponent. El model de comunicació ha de contenir la declaració 
responsable segons la qual es compleixen tots els requisits establerts en el projecte normatiu i en la normativa 
sectorial aplicable. La comunicació implica l’anotació d’ofici al “Directori d’explotacions de venda de llet crua de 
vaca destinada al consumidor final”, adscrit a la Direcció General de Ramaderia. 
 
Les consideracions recollides a l’escrit d’observacions a la disposició normativa que ens ocupa van ser 
formulades pels serveis tècnics i contrastades amb els representants de l’FMC als òrgans col·legiats de l’Agència 
Catalana de Seguretat Alimentària (ACSA). També s’ha sotmès ha consulta de l’Àmbit de Drets Socials i de 
l’Àrea Institucional de l’FMC. 

 El projecte normatiu podria entrar en conflictivitat amb el Reial Decret  640/2006, de 26 de maig, pel qual es 
regulen determinades condicions d’aplicació de les disposicions comunitàries en matèria d’higiene, de la 
producció i comercialització dels productes alimentaris, atès que, en el seu article 3, prohibeix de forma 
explícita la venda de llet crua al consumidor final.  

 El text també preveu una comunicació prèvia a l’inici de l’activitat que haurà de dirigir-se al Departament 
competent en matèria de ramaderia, de la que es deriva que l’òrgan competent per al control de la venda de 
llet crua de vaca destinada al consumidor final serà la Direcció General de Ramaderia. Tanmateix, l’article 
relatiu al control oficial fa una referència genèrica a “les autoritats competents” que introdueix un element 
d’incertesa interpretativa, atès que la Llei 18/2009, de salut pública de Catalunya, atribueix competències als 
ajuntaments en la gestió del risc per a la salut derivat dels producte alimentaris en les activitats del comerç 
minorista. Conseqüentment, des de l’FMC se sol·licita la delimitació de les responsabilitats de cada nivell 
administratiu, concretant si el control de la venda de llet crua en màquines expenedores i en establiments 
minoristes correspon o no als ajuntaments. 

D’acord amb tot això, a proposta del Secretari General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord següent: 
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Únic.- Ratificar, si escau, les observacions presentades pels serveis tècnics i jurídics de l’FMC, en relació a la 
normativa anterior. 

d) Pla especial d’actuació en situacions d’alerta i eventual sequera (PES) 

L’Agència Catalana de l’Aigua (ACA) ha elaborat,  per primera vegada, un Pla Especial d’Actuació en Situació 
d’Alerta i Eventual Sequera (PES) que pretén anticipar i acordar entre totes les parts interessades les mesures a 
adoptar per tal d’administrar l’escassetat del recurs hídric al territori en un cas d’absència de precipitacions de 
manera perllongada.  
 
El pla preveu, entre altres mesures, la reducció dels consums d’aigua per a cada tipus d’ús (reg agrícola, 
ramader, industrial, etc) en cas de desviament respecte la situació de normalitat. Així mateix, autoritza a l’ACA 
per a que pugui suspendre la tramitació dels procediments d’atorgament de concessions d’aigües superficials i 
subterrànies quan s’hagi declarat la situació d’Alerta, Excepcionalitat o Emergència. 
 
El PES dóna compliment al mandat del Pla Hidrològic Nacional, que estableix que tots els organismes de conca 
han d’elaborar un Pla que inclogui les regles d’explotació dels sistemes i les mesures que cal aplicar en relació 
amb la utilització del domini públic hidràulic i que han d’activar-se un cop els organismes de conca declarin 
formalment la situació de sequera. 
 
En el cas de Catalunya, l’ACA és l’organisme que ha de realitzar aquest Pla, segons el Reglament de 
Planificació Hidrològica, tot i que l’aprovació final d’aquest tipus d’instrument de planificació correspon al Govern.  
 
Durant el tràmit d’informació pública l’FMC  va presentar un escrit d’al·legacions  que recollia les consideracions 
elaborades pels membres de la Comissió tècnica de l’aigua de l’Àmbit de Territori i Sostenibilitat de l’entitat. 

Les esmenes tenien per objecte demanar: 

 La implicació del Departament d’Agricultura, Ramaderia i Pesca en el Pla 
 El replantejament polític del preu de l’aigua en alta 
 La valoració de la qualitat de les Masses d’Aigua en els llindars del nivell d’alerta 
 Línies d’ajuts adreçades a municipis amb nuclis d’abastament propi directe per a la redacció dels 

subsegüents Plans d’Estalvi i/o d’Emergència 
 Tenir en compte els sobrecostos d’explotació a l’hora d’implantar els sistema de gestió de la Sequera 
 La participació del món local mitjançant les seves entitats associatives en la Comissió Interdepartamental 

(que s’activa en fase d’excepcionalitat) 
 Que s’informi als ajuntaments el termini previst per a cada declaració d’estat 

 

D’acord amb tot això, a proposta del Secretari General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord següent: 

Únic.- Ratificar, si escau, les observacions presentades pels serveis tècnics i jurídics de l’FMC, en relació a la 
normativa anterior.” 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President dóna la paraula al Secretari General que informa que els projectes normatius són els que figuren en 
la pre-acta, pel que fa al Projecte de decret del reglament de turisme de Catalunya aquí en síntesis les esmenes 
feien referència en primer lloc que l’FMC com a entitat demana al fons per al foment del turisme, que el cent per 
cent de l’impost reverteixi en el municipi i que se suprimeixi l’obligació que s’imposa a les entitats locals que 
participen en les assignacions del Fons de presentar un informe sobre el conjunt d’actuacions que han dut a 
terme per al control de l’activitat dels allotjaments turístics situats en el seu àmbit territorial, en tractar-se d’una 
tutela injustificada. 

Així com també es demana a la Taula de Turisme de Catalunya i la Comissió del Fons per al foment del turisme: 
En primer lloc, l’Administració local hauria de ser mencionada expressament entre els vocals electius del Consell 
de la Taula de Turisme i, en segon, l’Administració local hauria d’augmentar la seva representativitat a la 
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Comissió de seguiment del FFT fins a un total de cinc vocals, quatre d’ells a designar per les entitats 
associatives d’ens locals més representatives, i un en representació de l’Ajuntament de Barcelona.  

Ara s’està pendent de resolució, portarà o vindrà la fase d’informe a la Comissió de Govern Local i es tindrà 
oportunitat de dir més coses. 

L’alcaldessa de Tiana, Ester Pujol, demana la paraula per informar que es van reunir amb el nou Director de 
Turisme, aproximadament fa uns deu dies, com FMC se li va posar exposar el tema de la taxa, com ha comentat 
el secretari general, el tema de la taxa traspassada cent per cent als municipis la resposta del nou Director va ser 
negativa - va ser taxatiu -; tot i així es va demanar una reunió. En relació al tema d’increment de la participació 
de l’àmbit local a la taula de turisme, és possible que s’aconsegueixi. Ho teníem molt verd però no era ni una 
posició tancada ni treballada. En canvi el tema de la taxa que és un tema de reclamació dels municipis si que 
serà difícil que el Departament canviï de posició tot i que intentarem avançar. 

El Secretari General pren la paraula per continuar informant de l’Avantprojecte per la qual s’aprova el Registre de 
parelles estables de Catalunya, i informa que en el seu moment l’FMC va participar amb el Conseller de Justicia, 
Germà Gordò en l’acord en relació a la Llei i ara en el desplegament reglamentari s’han fet algunes propostes de 
millores estrictament tècniques i que fan referència a altres formes d’acreditació de la convivència acceptades 
per la jurisprudència i la doctrina jurídica, diferents a l’empadronament (com les actes de notorietat, testificats, 
confessió judicial o contractes); el reconeixement de l’existència de la parella des del moment que s’acrediti que 
va començar la convivència i facilitar que es puguin realitzar totes les operacions relatives al Registre per mitjans 
telemàtics des dels ajuntaments i consells comarcals en què els interessats/des tinguin la seva residència, previ 
l’establiment del corresponent conveni. 

El tercer decret fa referència al Projecte de decret pel qual es regula la venda de llet crua de vaca destinada al 
consumidor final i des de l’FMC s’ha demanat que es garanteixi que no hi hagi un problema interpretatiu de 
cohonestar aquesta disposició amb una altra de caràcter bàsic d’àmbit estatal que és un decret de l’any 2006 i la 
concreció de quina és l’administració competent per fer el control sanitari, això sí que és rellevant, en la modalitat 
de venda al consumidor final.  

I per acabar informa del Pla Especial d’Actuació en situació d’alerta i eventual sequera, que s’han fet esmenes 
de caràcter organitzatiu com és demanar al Departament d’Agricultura, Ramaderia i Pesca una major implicació 
en el Pla; el replantejament del preu de l’aigua en alta, la valoració de la qualitat de les Masses d’Aigua en els 
llindars del nivell d’alerta, les línies d’ajuts adreçades a municipis amb nuclis d’abastament propi directe per a la 
redacció dels subsegüents Plans d’Estalvi i/o d’Emergència i que estan a disposició als assistents en el 
document de la pre-acta de la sessió d’avui.  

 

6. Informació de la trobada institucional amb el President de la Generalitat de Catalunya. 

El President informa que va assistir a aquesta primera trobada institucional acompanyat dels vicepresidents de 
l’FMC, va ser una trobada molt cordial i també hi era present la Consellera de Governació. 

En primer lloc es va explicar quin era el sentit de l’FMC, es va posar de manifest al President de la Generalitat la 
pluralitat que té l’entitat i la governança de l’entitat i que per tant, hi ha temes sobre els quals l’FMC reforça el seu 
paper reivindicatiu i l’identifica de forma diferenciada de d’altres entitats. Es van tractar assumptes que són a 
l’agenda municipalista avui : Entre d’altres, El projecte de Llei de mesures urgents de protecció habitacional, la 
proposta del nou sistema de sanejament per part de l’Agència Catalana de l’Aigua i que és un tema que s’està 
treballant molt i que es va tenir fa unes poques setmanes una reunió amb el Conseller i s’està treballant en el 
document que hauria de ser la nova proposta final, però des de l’FMC s’han fet unes aportacions. Seguidament 
la vicepresidenta i alcaldessa de Montcada i Reixac va aprofitar la trobada per tractar el tema de les 
infraestructures i rodalies.  

El President informa que també es va tractar del Consell de Govern Locals de Catalunya ja que des de la 
constitució dels ajuntaments no s’ha renovat el òrgan del Consell de Govern Locals que és un òrgan que 
estatutàriament té la Generalitat i que en el mandat anterior es va fer un acord entre l’FMC i l’ACM en què es va 
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repartir la presidència entre els presidents de les dues entitats i s’intercalaven les vicepresidències, és a dir el 
president i el vicepresident s’anaven intercalant i els secretaris generals d’aquest Consell eren els dos secretaris 
generals de les dues entitats municipalistes. Però arran de les eleccions municipals del 2015 el mapa electoral 
canvia i els pesos que tenen els partits polítics canvien també i per tant, algú ha d’entomar aquest debat i 
s’informa als assistents a la sessió d’avui que el President de l’FMC ha contactat amb el President de l’ACM i 
posteriorment ho farà amb els secretaris de política municipal dels diferents partits, però també creu que s’ha de 
posar fil a l’agulla amb aquest tema ja que el Consell de Govern Locals no pot estar sense convocar-se i en 
aquesta situació com està en aquests moments. Continua dient que el Consell de Governs Locals necessitaria 
algun canvi per fer-lo àgil i operatiu. Cal anar més enllà d’aquesta fórmula de repartiment de la presidència entre 
les dues entitats municipalistes i anar a una altra etapa. El primer pas que farem es parlar-lo obertament amb 
l’actual President perquè és un òrgan que ja s’hauria de tenir constituït.  

Destaca el President que la reunió tot i el caire institucional va estar molt bé i que l’actitud propera del President 
Puigdemont va permetre parlar de molts temes i que ho vam poder fer amb llibertat. Demana als vicepresidents 
si algú vol remarcar algún aspecte o punt concret  de la reunió. L’alcalde de Tona i Vicepresident, Josep Salom, 
comenta que ajuda molt que el President de la Generalitat va ser alcalde.  

 

7. Informació relativa a diferents compareixences parlamentàries: 

a) Proposició de Llei de regulació dels règims d’inelegibilitat i d’incompatibilitats i dels conflictes 
d’interessos dels diputats i diputades del Parlament de Catalunya  

El Parlament de Catalunya està tramitant la Proposició de Llei de regulació dels règims d’inelegibilitat i 
d’incompatibilitats i dels conflictes d’interessos dels diputats i diputades del Parlament de Catalunya i, dins del 
procediment legislatiu hi ha la possibilitat que els grups parlamentaris demanin a algunes entitats que 
compareguin per donar la seva opinió o formular propostes que els grups parlamentaris puguin recollir i 
incorporar en el text final de la llei. 

Per aquest motiu, es va sol·licitar la compareixença d’un representant de la nostra entitat davant la Comissió de 
Governació, Administracions Públiques i Habitatge, del Parlament de Catalunya, prevista pel dia 24 de maig de 
2016. 

En representació de l’FMC va comparèixer el senyor Eduard Rivas, alcalde d’Esparreguera i vicepresident 1er de 
l’Àmbit de Bon Govern i Innovació Democràtica de l’FMC. El text de la compareixença està disponible a la pàgina 
web de la Federació de Municipis de Catalunya http://www.fmc.cat/novetats-ficha.asp?id=17325&id2=19&idc=1 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Restar assabentats de la compareixença del senyor Eduard Rivas Eduard Rivas, alcalde d’Esparreguera i 
vicepresident 1er de l’Àmbit de Bon Govern i Innovació Democràtica de l’FMC, en relació  a la Proposició de Llei 
de regulació dels règims d’inelegibilitat i d’incompatibilitats i dels conflictes d’interessos dels diputats i diputades 
del Parlament de Catalunya.  

 

b) Proposició de llei de mesures urgents per a l’habitatge (compareixença per escrit) 

Des del Parlament de Catalunya ens han informat que s’han reprès els treballs de la Ponència que ha de 
redactar la Proposició de llei de mesures urgents per a l’habitatge que van quedar interromputs al finalitzar la 
legislatura anterior. En aquest sentit, els grups parlamentaris han tornat a demanar la compareixença d’un 
representant de la Federació de Municipis de Catalunya. 

Per a no ser reiteratius, s’ha acordat que aquelles entitats que ja van comparèixer la passada legislatura –és el 
cas de l’FMC- poden fer les aportacions per escrit sense comparèixer presencialment. 

Des de l’FMC es va fer arribar el text de les aportacions a l’esmentada proposició de llei de mesures urgents per 
a l’habitatge i que està disponible a la pàgina web de la Federació de Municipis de Catalunya 
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https://www.fmc.cat/documents/15945/doc/FMC_notes_Proposició%20Llei%20Mesures%20urgents%20habitatg
e_parlament.pdf 

 D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Restar assabentats de les aportacions de l’FMC a la proposició de llei de mesures urgents per a 
l’habitatge davant la Ponència parlamentària corresponent.  

 

c) Projecte de llei del canvi climàtic 

Actualment el Parlament de Catalunya està tramitant el Projecte de llei del canvi climàtic i dins el procediment 
legislatiu hi ha la possibilitat que els grups parlamentaris demanin a algunes entitats que compareguin per donar 
la seva opinió o formular propostes que els grups parlamentaris puguin recollir i incorporar en el text final de la 
llei.  

Per aquest motiu, es va sol·licitar la compareixença d’un representant de la nostra entitat davant la Ponència que 
ha d’elaborar l’informe del Projecte de llei del canvi climàtic, prevista pel dia 26 de setembre de 2016. 

En representació de l’FMC va comparèixer el senyor Javier Martín Vide, Catedràtic de Geografia Física de la 
Universitat de Barcelona; Coordinador del Grup d’Experts del Canvi Climàtic de Catalunya (GECCC); 
Coordinador científic de l’Observatori Metropolità del Canvi Climàtic (METROBS) i  Coordinador Científic del 3er 
Informe del Canvi Climàtic de Catalunya. El text de la compareixença està disponible a la pàgina web de la 
Federació de Municipis de Catalunya http://www.fmc.cat/novetats-ficha.asp?id=18879&id2=19&idc=1 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Restar assabentats de la compareixença del senyor Javier Martín Vide, Catedràtic de Geografia Física de 
la Universitat de Barcelona; Coordinador del Grup d’Experts del Canvi Climàtic de Catalunya (GECCC); 
Coordinador científic de l’Observatori Metropolità del Canvi Climàtic (METROBS) i  Coordinador Científic del 3er 
Informe del Canvi Climàtic de Catalunya, en relació al Projecte de llei del canvi climàtic. 

 

d) Proposició de llei d’adaptació de la llei 30/2010, de 3 d’agost, de vegueries a la creació de la vegueria 

del Penedès i a la nova comarca del Moianès.  

Actualment el Parlament de Catalunya està tramitant el Projecte de llei del canvi climàtic i dins el procediment 
Actualment el Parlament de Catalunya està tramitant la Proposició de llei d'adaptació de la Llei 30/2010, del 3 
d'agost, de vegueries, a la nova comarca del Moianès i a la creació de la vegueria del Penedès, i dins del 
procediment legislatiu hi ha la possibilitat que els grups parlamentaris demanin a algunes entitats que 
compareguin per donar la seva opinió o formular propostes que els grups parlamentaris puguin recollir i 
incorporar en el text final de la llei.  

Per aquest motiu es va sol·licitar la compareixença del Secretari General de l’FMC davant la Ponència que ha 
d’elaborar l’informe, prevista pel dia 17 d’octubre de 2016.  

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 
 
Únic.- Restar assabentats de la compareixença del Secretari General de l’FMC en relació a la proposició de llei 
d’adaptació de la Llei 30/2010, del 3 d’agost, de vegueries, a la nova comarca del Moianes i a la creació de la 
vegueria del Penedès. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  
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8. Informació sobre la iniciativa de Reforma del Sistema de Sanejament a Catalunya. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President dóna la paraula a l’Alcalde de Bossòst, Amador Marqués, que informa que de fet a l’últim comitè 
executiu ja en parlàvem que havíem iniciat el procés negociador i ara estem en aquest procés encara. Hi havia 
una primera proposta de l’Agència Catalana de l’Aigua que no ens acabava de convèncer, responent també és 
veritat a una reivindicació dels municipis i les entitats municipalistes que també havien acordat a través dels seus 
grups d’experts de l’aigua un document mínim. Hem avançat en aquests posicionaments tenint en compte tres 
àmbits que per nosaltres són fonamentals: un és el competencial, el que fa referència a la competència, titularitat 
del sanejament que recau en els ajuntaments i com s’ha de reforçar aquesta autonomia, tot tenint en compte el 
model flexible del territori, i en aquest procés és veritat que es proposa la descentralització de la gestió del 
sanejament i s’ha de fer amb les garanties suficients i tenint en compte la complexitat diversa del territori per a la 
seva gestió, a través dels ens que n’acabin resultant, ens que en diuen de responsabilitat, ens gestors i 
semblaria que aquí hi pot haver aquest punt d’acord que al principi no hi era. En segon lloc, l’àmbit del 
finançament que també serà molt important i perquè sigui uniforme a tot el territori en tant en quant que és el 
cànon de l’aigua decidit pel Parlament de Catalunya i tenint en compte també, de fet va sortir a l’última reunió 
amb el President i amb els vicepresidents Campos i l’alcalde de Tarragona, i també hi era el Secretari General 
de l’FMC en aquesta reunió més institucional. Tenint en compte el finançament que tampoc que sobrecarregui 
amb una nova taxa local i en tot cas tenint en compte aquesta salvetat que hauríem de tenir present en aquest 
nou model i en tercer lloc, l’estat de la infraestructura que acabi resultant de la transferència d’aquesta 
competència quan es faci efectiva i per això hem acordat en aquesta última reunió fer un inventari de tota 
aquesta infraestructura per tal de valorar en quina situació es troba aquesta en aquest moment i per tant per fer 
la transferència amb les garanties escaients, sobretot per al que ens preocupa més que és reforçar l’autonomia 
local i per tant, per a tots els ens participants en la nova gestió d’aquest model de sanejament de l’aigua. I també 
informar que la tramitació que es preveia que semblava que creava incerteses també a través de la Llei 
d’Acompanyament doncs al final no es farà per aquesta via i es procurarà una altra que cerqui la rapidesa però 
que també ofereixi totes les garanties possibles.  

El President afegeix que el Govern té l’objectiu de fer-ho en aquest mandat i per tant entre fer-ho en aquest 
mandat i fer-ho per via ràpida sense poder estudiar que representarà un canvi tant important i de tanta magnitud 
com és això, doncs miraran la part mitja. Nosaltres estem a l’espera, no sé si ha arribat el document, va ser una 
reunió-dinar i vam demanar i allà es van comprometre a fer el document, és a dir tot el que vam demanar en la 
reunió van dir que d’acord però ara ho volem veure reflectit en el document perquè l’altra vegada ja ens va 
passar que vam acordar una sèrie de coses i després el document ho recollia però amb matisos. Per tant, és 
important que tinguem el document i que el grup que està treballant en el tema doncs pugui continuar treballant, 
perquè és un tema molt important. 

L’alcalde de San Julià de Llor i Bonmatí, Marc Garcia, demana la paraula per preguntar si només es parla de 
sanejament en aquest punt o també es parla del cànon de l’aigua ja que tot va una mica lligat i potser hauríem de 
revisar a banda del sanejament el tema del cànon de l’aigua, les fugues i posar-ho damunt de la taula a l’ACA 
que és un tema molt interessant i que els municipis que som promotors d’aigua estem molt afectats i bé la resta 
de municipis també us ha de tocar, que ho tinguem en compte.  

L’alcaldessa de Montcada i Reixac, Laura Campos, demana la paraula per comentar que vol posar l’accent en la 
importància d’estar molt a sobre de la Generalitat, perquè és veritat que agraïm al Conseller Rull que va venir a 
acceptar totes les peticions que es van fer des de l’FMC, però és un tema molt important i complex perquè tingui 
el consens de totes les parts implicades. Que es faci la valoració de la transferència d’una manera curosa i 
rigorosa-aquests 60M€ tampoc van acabar d’explicar en aquella reunió amb el Conseller d’on sortien-, que això 
no signifiqui una altra càrrega pels consells comarcals i pels ajuntaments i és per això que hauríem de vetllar 
perquè no sigui una càrrega econòmica afegida. El tema de la tarifa local i del cànon no hi ha un estudi 
econòmic, amb el tema dels IVAs també em consta que des de l’Àrea Metropolitana es va sol·licitar un informe 
que encara no s’ha rebut. Nosaltres des del nostre grup no acabem de veure tampoc que, agraïm que no passi 
com a Llei d’Acompanyament perquè entre altres coses no cal córrer perquè com deia ha de comptar amb el 
consens de totes les parts implicades i a més com no es convoca el Consell de Governs Locals, les entitats 
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municipalistes no podrien fer el seguiment. La forma del decret-llei tampoc ens convenç. Creiem que, si això no 
s’ha d’implantar fins el 2018, no hi ha cap mena de raó per córrer i fer-ho per decret i nosaltres ens sentiríem 
molt més còmodes si tingués una tramitació d’una llei ordinària. Esperem al document que es va comprometre el 
conseller Rull a enviar, aquests tres mesos en què es faria l’inventari, perquè sembla mentida que s’estigui 
parlant de transferència sense un inventari de les inversions avaluat i rigorós com ja he dit abans. Esperem, 
doncs,  i nosaltres quan s’hagi de votar aquest punt des de l’FMC el nostre grup es reserva el vot diferenciat. 

 

9. Informe de la Presidència sobre la iniciativa del Departament de Governació, Administracions 
Públiques i Habitatge sobre el procés participatiu en l’elaboració del projecte de llei de governs locals de 
Catalunya. Governslocals.cat 

El President informa que s’ha canviat els concepte inicial de congrés, que era una de les nostres peticions, com 
també del concepte del que allà es volia fer, ja que nosaltres partíem de la referència del II Congrés de Governs 
Locals que es va fer a Catalunya i no tenia res a veure ni amb els terminis que es fixaven per poder tenir les 
conclusions d’aquesta feina ni amb l’estructura organitzativa, acordada en aquell II Congrès per les dues entitats 
municipalistes, ni tampoc la metodologia del treball que es vol portar endavant. Nosaltres vam fer un document 
de proposta per intentar arribar a acords, un era el tema del nom, del concepte i de l’objecte. Respecte del tema 
de les àrees i ponències , nosaltres proposàvem a tall d’exemple que en comptes d’englobar-ho tot en les àrees 
que ho havien fet inicialment, doncs potser calia, per exemple l’àmbit de treball número 1 que és “Ordenació 
Territorial i servei a les persones”, nosaltres pensem que dona per fer dos, un Ordenació Territorial i un altra de 
Servei a les persones, però no ho vam aconseguir.  I després hi havia el tema dels representants, nosaltres vam 
manifestar – i així ho havíem parlat amb  el vicepresident Salom – per ajustar el màxim possible la pluralitat 
representativa en aquests limitats  6 àmbits de treball i atenent que l’ACM no proposa representants pertanyents 
a tots els grups i nosaltres per la nostra pluralitat si havia de participar tothom que és com que ens agrada, doncs 
per això demanàvem ampliar a dos representants per entitat municipalista en cada àmbit o comissió. Bé, això 
tampoc ha estat possible.   
L’altra dia nosaltres vam fer una reunió i finalment hi ha sis àmbits de treball més el grup de treball que tracta el 
tema dels Consells Comarcals més dos Comitès: un Comitè Tècnic i un Comitè Institucional. En el Comitè 
institucional anem els presidents de cada entitat, és el comitè que acabarà batejant el tema, aquest comitè ja 
està triat perquè no tenim opció ja que són els dos presidents de cada entitat. Després tenim un Comité Tècnic 
que portarà els aspectes organitzatius. La nostra entitat estarà representada per Elisabet P.Redortra, per 
delegació del Secretari General. I després tenim els àmbits. En els àmbits volíem que cada àmbit tingués com a 
mínim representació d’una persona de cada partit polític vam enviar un correu electrònic als Vicepresidents de 
l’FMC per veure si encaixava, és a dir per veure si ja triàvem cadascú els espais i ja ens sentíem còmodes doncs 
perfecte. En aquest cas i fins avui mateix tenim que ERC ha demanat poder estar en l’àmbit 2- Organització dels 
governs locals; Josep Salom –PDCAT- coordinaria l’Àmbit 3- Relacions Intergovernamentals. En l’àmbit 4- Nova 
governança, estaria Eduard Rivas Mateo (alcalde d’Esparreguera) PSC; I en els àmbits 5.- Innovant la gestió 
pública local i 6- Finances locals, el grup Entesa ICV. Finalment en el grup de treball que explori les diferents 
possibilitats de finançament dels consells comarcals, es proposa la representació de Josep Perpinyà i Palau, 
President Consell Comarcal del Baix Llobregat. PSC. A l’àmbit 1, la proposta que teniu en el quadre pel que fa a 
drets socials es que la Lluïsa Moret sigui la representant, tot i que aquest àmbit abasta l’organiztació territorial. 
Ens els propers dies hauriem de tenir els representants que falten designats pels grups i anar completant els 
àmbits. Ens consta que l’Ajuntament de Barcelona encara no ha fet tots els nomenament ni tampoc el Csital. La 
resta ja veureu que són majoritàriament membres del Govern. Després comentar-vos que quan he dit allò del 
canvi de nom i el concepte és que al final passem de Congrés a Procés Participatiu, la idea que té el 
Departament és que a partir d’ara siguin jornades per parlar de temes que suposo que els àmbits aniran 
treballant, de moment ho estan presentant els Consells comarcals no sé si ho heu anant veient ja.  
 

L’Alcaldessa de Castelldefels, Candela López, demana la paraula per fer referència que com a FMC el que hem 
de fer és seguir de prop la utilitat d’aquest procés, perquè crec que tots anem bastant atapeïts de feina i per si 
aquesta és la proposta doncs saber quina és la utilitat que té pel món local, i per tant el paper de l’FMC que sigui 
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bel·ligerant en aquesta utilitat que ha de tenir, només que ho tinguem present perquè sinó al final no sabrem on 
pot acabar i crec que és important saber el camí que ha de seguir i que ho tinguem molt present.  

El President explica que com que ell també en les reunions ha parlat força clar d’aquest tema. Nosaltres vam fer 
una proposta que quedés molt clar que el procés aquest s’encetava per assentar les bases del que ha de ser les 
dues lleis que ens interessen tant i que ens corren tanta pressa com és la de Governs Locals i Finançament 
Local. Això ho hem dit des del principi a la Conselleria. L’objecte de tot això ha de ser clar. Per això  vam dir que 
aquí nosaltres ens reservàvem el poder dir la nostra. Nosaltres l’accent el posarem en que això sigui útil per fer 
aquestes dues lleis però suposo que cadascú té els seus accents i els posarà on cregui. Ja ho veurem. Però bé 
si hi ha qualsevol cosa la portarem a aquesta taula. Crec que és bo que també puguem parlar aquí clarament; és 
a dir, la nostra pluralitat és el que té. Així que les conclusions les portarem a aquesta taula. Bé, de moment 
esperant que ens doneu els noms acabaríem de nomenar.  

L’Alcalde de La Fuliola, Eduard Piera, demana la paraula per informar que nosaltres ens reservem la posició 
perquè no hem pogut parlar amb el nostre Vicepresident ja que s’ha posat malalt aquest matí i és ell qui porta 
totes les negociacions, i ja que no el tenim aquí doncs esperem a poder parlar amb ell per a confirmar tot el que 
s’ha dit fins ara. El President agraeix la intervenció tot i recordant que la setmana passada en la reunió de 
vicepresidents vam acordar que ens enviaríem els àmbits i que cadascú triaria l’àmbit i ell ens ha dit que no 
ocuparà aquest àmbit però sí que serà un alcalde d’ERC però que l’àmbit que volia era aquest i això sí que ho ha 
triat el vicepresident, però esperem que ho acabeu d’acordar. 

A les 13.45 hores s’absenta de la reunió l’alcalde de Centelles, Miquel Arisa i s’incorpora l’alcaldessa de Begues, 
Maria Mercè Esteve.  

 

10. Informe sobre el desenvolupament de la gestió del Fons de Pobresa Energètica, segons conveni 
Conveni marc d’adhesió, col·laboració i cooperació amb Entitats Locals, en relació amb actuacions dels 
seus Serveis Bàsics d’Atenció Social destinades a la cancel·lació de deutes per subministraments bàsics 
d’aigua, llum i gas de persones físiques i unitats familiars en situació de pobresa energètica 

El 18 de juliol de 2016 es va signar Conveni marc d’adhesió, col·laboració i cooperació amb Entitats Locals, en 
relació amb actuacions dels seus Serveis Bàsics d’Atenció Social destinades a la cancel·lació de deutes per 
subministraments bàsics d’aigua, llum i gas de persones físiques i unitats familiars en situació de pobresa 
energètica, a la seu del Departament d’Empresa i Ocupació, a l’acte de signatura en representació de l’FMC va 
assistir l’alcalde de Tarragona, Josep Fèlix Ballesteros, en la seva condició de Vicepresident de l’Entitat. 

L’objecte del conveni és establir un marc de relacions entre l’Agència Catalana de Consum, l’Associació 
Catalana de Municipis i la Federació de Municipis de Catalunya que ha d’orientar els vincles i les obligacions a 
regular en els convenis que les entitats locals i l’ACC puguin subscriure per tal d’afavorir el destí de recursos 
econòmics a pal·liar la pobresa energètica i de gestionar una aportació, finalista i màxima, procedent de 
l’Agència Catalana de Consum destinada a les persones físiques i unitats familiars residents que es trobin en 
situació de risc d’exclusió residencial prevista a la Llei 24/2015 de 29 de juliol de mesures urgents per afrontar 
l’emergència en l’àmbit de l’habitatge i la pobresa energètica i a la resta de legislació d’aplicació a Catalunya, tal 
com ja es va informar en la sessió del Comitè Executiu del passat 8 de juliol.  

La dotació de 3.853.335,80 euros que l’Agència Catalana de Consum destinarà, són els relatius al Fons d’ajuts 
per a afectats de pobresa energètica, aquest import va destinat al reemborsament de la despesa efectuada pels 
ens locals durant l’any 2015, i a la pagament del deute pendent de l’any 2015 de les persones i famílies en 
situació de risc d’exclusió residencial, per a la cancel·lació del deute de subministraments de serveis bàsics, que 
hagin abonat els ens locals abans del passat 10 d’octubre d’enguany. 

La sol·licitud d’adhesió per part dels Ens Locals de Catalunya que disposin de Serveis Bàsics d’Atenció Social, i 
Consells Comarcals s’ha de formalitzar i presentar per l’alcalde/alcaldessa o president/a de l’entitat local 
interessada, juntament amb el certificat del secretari-interventor que consten a l’Annex d’aquest conveni. El 
termini per presentar la sol·licitud va finalitzar aquest passat 15 d’octubre.  
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Les dades que ens ha facilitat l’Agència Catalana de Consum, a data de 21 d’octubre d’enguany, són les 
següents: 

 Han arribat 71 sol·licituds, entre ajuntaments, consells comarcals, i algunes altres entitats, com l’Institut 
Municipal de Barcelona de Serveis Socials, una mancomunitat, Consorci La Garrotxa...), però pot ser 
que aquest número de sol·licituds augmenti a l’espera de rebre alguna sol·licitud més que s’hagi 
presentat per correu certificat i estigui pendent d’arribar a l’Agència. 

 L’import total sol·licitat és de: 4.186.449€ 

Una vegada rebudes totes les sol·licituds, l’Agència Catalana de Consum revisarà durant aquests propers dies, 
tota la documentació presentada, i en els casos que sigui necessari, l’Agència enviarà un requeriment perquè 
complementin la informació que falti. 
 
D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 
 
Únic.- Ratificar el conveni marc d’adhesió, col·laboració i cooperació amb Entitats Locals, en relació amb 
actuacions dels seus Serveis Bàsics d’Atenció Social destinades a la cancel·lació de deutes per 
subministraments bàsics d’aigua, llum i gas de persones físiques i unitats familiars en situació de pobresa 
energètica signat el 18 de juliol de 2016.” 

L’alcalde de Centelles, Miquel Arisa, s’incorpora a la sessió a les 13.50 hores. L’alcaldessa de Sant Pere de 
Ribes, Abigail Garrido, surt de la sessió a les 13.51 hores. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President dóna la paraula a l’Alcaldessa de Sant Boi de Llobregat, Lluïsa Moret, perquè informi sobre aquest 
punt. L’alcaldessa informa que si recordeu ja ho havíem parlat en l’última trobada que vam tenir que dins del 
marc de la Llei 24/2015, que hi havia un part impugnada i una part que no, que és la part de pobresa energètica 
que no estava impugnada, i una de les coses que contemplava aquest marc legal és l’existència d’aquest fons de 
la Generalitat per assumir la despesa vinculada amb la pobresa energètica dels diferents municipis i que 
gestiona l’Agència Catalana de Consum. Ens van convocar, vam tenir una reunió amb els representants de 
l’ACM i l’FMC, i el que es va acordar és signar uns convenis marcs entre les dues entitats municipalistes per 
gestionar aquest primer fons, per entendre’ns, que estava composat per una xifra d’aproximadament 4M€, 
exactament eren tres milions vuit-cents i escaig milions d’euros que era un superàvit que havia quedat del 
pressupost del 2015 i vinculat, si recordeu, al primer pla de xoc de pobresa que es va definir en el Parlament de 
Catalunya. Vam fer tot un procés de treball per veure si aquesta xifra es podia ampliar però amb l’argument 
vinculat a la no aprovació de pressupostos del 2016 es va quedar amb aquesta quantitat i es va decidir, que ens 
va semblar bé, fer una iniciativa experimental i començar a gestionar aquest fons que canviava substancialment 
a la lògica de treball que havíem tingut fins a aquest moment, que era si recordeu des dels municipis i sobretot 
des dels àmbits de serveis socials es feien els informes de vulnerabilitat vinculades a les famílies ateses des de 
serveis socials i era la Generalitat la que compensava aquesta despesa directament amb les empreses 
subministradores. El canvi substancial en aquest sentit que recull aquest conveni marc és al revés, és a dir, els 
serveis socials continuen fent els informes de vulnerabilitat i aquests diners es passaven als municipis a partir de 
la justificació de la despesa o de la inversió feta amb pressupost municipal o amb recursos propis per cobrir 
despeses vinculades amb la pobresa energètica durant el 2015, i aquesta era, entre altres, les condicions 
d’aquest conveni marc. 

Què ha passat fins ara que el dia 10 d’octubre era la data final per a presentar demandes dels diferents 
municipis? Doncs que s’han rebut, tinc aquí unes dades de més de 71 sol·licituds, entre ajuntaments, consells 
comarcals, consorcis i també de l’Institut de serveis socials de l’Ajuntament de Barcelona. Amb això bàsicament 
s’ha esgotat el fons previst i inclús el número de sol·licituds ha superat en quantitat de 4.186.000 euros. Això vol 
dir que hi ha hagut la resposta de tots els municipis, de molts municipis que han fet aquesta justificació i 
insisteixo, s’ha esgotat el fons i inclús el numero de demandes superant la quantitat prevista. Dir-vos que en 
aquest sentit justament el divendres des de la Generalitat de Catalunya i en concret des del Vicepresident Oriol 
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Junqueres i la Consellera Neus Munté van convocar la Comissió de seguiment del pla de xoc de pobresa que es 
va tractar en la resolució 17/XI que es va tractar el 21 de març d’enguany al Parlament de Catalunya i van tractar 
entre altres aquest tema. Dir-vos que aquesta Comissió s’ha reunit dos cops i que aquesta vegada era la primera 
vegada que convocaven a les entitats municipalistes perquè vam reclamar de forma explícita que ens semblava 
que amb una comissió on es parlava d’un pla de xoc de pobresa, amb una sèrie de mesures que s’havien 
aprovat en el Parlament i que el Govern s’havia compromès a implementar no hi podíem faltar les entitats 
municipalistes que representen el gruix dels municipis d’aquest país i que al final som, com sabeu tots i totes, 
l’administració que està a primera línia tenint l’emergència social i en aquest cas les conseqüències de l’exclusió 
social. Per tant, aquesta era la primera vegada que ens convocaven, per part de l’ACM hi va haver una 
representant i per part de l’FCM hi vaig assistir jo mateixa. En aquesta reunió també hi era la directora de 
l’Agència Catalana de Consum i va parlar del fons i també de la previsió, bé si es fan finalment l’aprovació dels 
pressupostos del 2017,del futur fons. La idea és que continuï havent un fons d’aquestes característiques amb 
una previsió inicial de 10M€, però és un tema vinculat a l’aprovació dels pressupostos.  

Un altre tema a dir-vos en quant a l’evolució, que suposo que vosaltres també ho haureu detectat en els vostres 
municipis detectat, per una banda aquesta és la part positiva: hi ha una voluntat d’assumir el tema de la pobresa 
energètica, hi ha uns convenis marcs, hi ha una dotació pressupostària insuficient ja ho vam dir però amb 
aquesta voluntat inicial de continuar amb aquest fons. Però dificultats que hem trobat i que vam manifestar 
divendres passat perquè es tinguessin en compte i que ens han fet arribar des de l’àmbit del serveis socials dels 
diferents municipis: en primer lloc, la falta de col·laboració de les empreses subministradores i d’assumir la 
responsabilitat d’una forma clara en aquest sentit. Hi ha una gran diferència entre AGBAR, és a dir, empresa que 
gestiona aigua que ha desplegat un programa de col·laboració en l’àmbit de l’emergència social, millor o pitjor, 
però estan en aquesta línia, i res a veure amb les empreses subministradores elèctriques i de gas. Ja ens vam 
queixar públicament i la Generalitat estava d’acord, la presidenta de l’Agència Catalana, és a dir, s’han negat a 
signar els convenis, a seure a la taula amb la Generalitat i assumeixen a la força els imperatius legals del 
24/2015. I una de les coses que ells han de fer és fer arribar als municipis els llistat de les famílies que els 
costava que havien pagat vinculats a les situacions de vulnerabilitat però envien als municipis llistat sencers 
d’impagats de gas o de llum sense fer cap mena de filtre, i això ha generat que els serveis socials estiguin 
desbordats perquè han d’anar identificant les famílies ateses per serveis socials i que tenen expedient, i per tant 
es poden fer els informes de vulnerabilitat. Ja vam fer la queixa formalment que va quedar recollida en la 
Comissió perquè ens estem convertint en els serveis administratius de les subministradores per controlar els 
seus impagats. Hi ha un gran malestar en els treballadors i treballadores de serveis socials, queixa que també va 
ratificar també la presidenta del Col·legi de Treballadors i Treballadores de Serveis Socials de Catalunya.  

Un altre tema que també vam posar a sobre de la taula i que també cal millorar entre tots i totes és el tema de la 
coordinació explícita interinstitucional pel que fa a l’abordatge de la pobresa energètica. Perquè en aquests 
moments totes les administracions supramunicipals han desplegat i han destintat recursos, com són les 
diputacions, l’Àrea Metropolitana i ara la Generalitat i el que fem és duplicant-nos i solapant recursos. És per això 
que cal una coordinació de com fem això perquè per exemple els municipis de l’Àrea Metropolitana com que ens 
hem beneficiat dels fons de l’Àrea Metropolitana, no hem pogut justificar en molts casos aquest fons de la 
Generalitat. I en aquest sentit, jo crec que és un tema molt important, que hi ha recursos i està molt bé que des la 
sensibilitat de totes les institucions però ens hem de coordinar i és una de les coses que va sortir sobre de la 
taula en aquesta Comissió.  

Resumint, ha anat bé relativament, hem detectat coses que han funcionat bé i altres que no, i hi ha la voluntat en 
aquesta creació dels nous pressupostos, que insisteixo la Generalitat ha anunciat que aquest fons 
aproximadament serà de 10M€, la idea és polir tots aquells aspectes que hem detectat que no han funcionat.  

 

11. Informe sobre la iniciativa legislativa relativa a la llei d’emergència habitacional 

El President dona la paraula al Secretari General que informa que simplement és donar compte que el text que 
es va informar en el seu moment, va fer-se el tràmit amb el compromís de l’acta annexa a la signatura de 
l’avantprojecte que és validat pel grup d’experts. Aquesta acta que es signa pel grup d’experts quan acaba el 
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seu treball és molt rellevant perquè fa referència a la memòria econòmica i a la dotació i després el compromís 
del cinquanta per cent que assumeix la Generalitat i que també hi figura en l’acta a proposta nostra. 
L’Avantprojecte va tenir el seu tràmit d’informació pública, va tenir algunes aportacions de millora que es van 
recollir, això es va assumir pel Govern i el Govern ho va enviar al Parlament amb previsió de tramitació de 
lectura única. Es tracta avui de donar compte que el projecte ja està en el Parlament, però el tràmit ja no serà 
de lectura única per un seguit d’esmenes i que també semblava que arribava sense vincular al text el 
compromís dotacional del finançament, tal i com ho havíem plantejat de bon principi. 

El President afegeix que aquest és un tema que es va parlar l’altra dia amb el President Puigdemont i que 
parlàvem amb la Consellera perquè li vam comentar que no era un tema menor i que estigui o no dotat 
financerament. No és el que vam quedar. El Parlament dirà la seva però no és un tema menor dotar-ho o no 
dotar-ho. Aquest és un tema cabdal i esperem que es respecti.  

 

12. Donar compte de diferents convenis de col·laboració formalitzats per l’FMC:  

a) Conveni entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Federació de Cooperatives de Treball de 
Catalunya per a la difusió del programa municipi cooperatiu 

La Federació de Cooperatives de Treball de Catalunya (FCTC) és una organització empresarial íntegrament  
dedicada a la creació i la promoció d’empreses cooperatives de treball amb l’objectiu d’enfortir l’economia en 
base a principis democràtics.  

La Federació de Cooperatives de Treball de Catalunya va impulsar a principis de 2013 el programa Municipi 
Cooperatiu que promou la implicació de les administracions locals, en la difusió, creixement i consolidació de 
l’economia cooperativa al territori. 

Des de l’inici del programa s’han sumat diversos ajuntaments de Catalunya: Granollers, Sant Cugat del Vallès, 
Girona, Vilafranca del Penedès, Sant Boi de Llobregat, Sabadell, Sitges, l’Hospitalet de Llobregat, Sant Joan 
Despí, El Prat de Llobregat, Viladecans, Vallirana, Manresa, Sant Pere de Ribes, Terrassa, Vilanova i la Geltrú, 
Mataró i Badalona. 

L’FMC en el Pla de Treball de l’Àmbit de Desenvolupament Econòmic i Ocupació en l’apartat d’economia social i 
emprenedoria estableix “estudiar la possibilitat d’establir un conveni entre l’FMC i FCTC per impulsar l’economia 
social i el model d’empresa cooperativa en l’àmbit local i sensibilització de l’economia social a persones 
emprenedores amb una idea de negoci, atès la seva relació amb el desenvolupament local i pel seu compromís 
amb l’acció comunitària”. 

Atès que l’informe emès pels serveis tècnics de l’FMC en data 7 de juny de 2016 recomana la possibilitat de 
signar aquest conveni, tenint present la participació de diversos ajuntaments en el Programa Municipi Cooperatiu 
que impulsa la FCTC i que forma part de les propostes de treball de l’Àmbit de Desenvolupament Econòmic i 
Ocupació. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 
 
Únic.- Prendre coneixement de la Resolució de la Presidència de data 8 de juny de 2016, en virtut de la qual 
s’aprova la minuta de conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Federació de 
Cooperatives de Treball de Catalunya per a la difusió del programa municipi cooperatiu, de conformitat amb 
l’annex I, que s’incorpora a la proposta i s’integra en aquest acord a tots els efectes legals. 
 
b) Conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i el Fórum de Síndics i 
Síndiques Defensors i Defensores Locals de Catalunya (FórumSD) per a l'organització del Congrés 
lnternacional "Drets humans: pensem globalment, defensem localment" 
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El Fòrum de Síndics i Síndiques, Defensors i Defensores Locals de Catalunya (FòrumSD) s’ha adreçat a l’FMC 
informant de l’organització del Congrés Internacional “Drets humans: pensem globalment, defensem localment”, 
que promou aquesta entitat i que té previst celebrar a Girona durant els dies 23, 24 i 25 de novembre de 2016.  
 
Aquest Congrés pretén aplegar diferents institucions i defensors locals per tal d’incrementar el coneixement i 
l’aplicació als municipis de la Carta Europea de Salvaguarda dels Drets Humans a la ciutat i projectar les 
recomanacions del Consell d’Europa en l’enfortiment institucional de les defensories i sindicatures en el conjunt 
dels ens locals d’arreu d’Europa. 
 
L’FMC ha vingut col·laborant en els darrers temps en el conjunt d’activitats que organitza aquesta entitat, bé amb 
suport tècnic i jurídic o bé amb suport econòmic a les seves activitats. En aquest cas, el Fòrum de Síndics i 
Síndiques, Defensors i Defensores Locals de Catalunya ha sol·licitat a la nostra entitat una aportació econòmica 
de 3.750 euros per al finançament parcial d’aquest Congrés Internacional. A l’efecte de concretar aquesta 
col·laboració entre ambdues entitats, es proposa la formalització d’un conveni, el tenor literal del qual figura en 
Annex a aquesta proposta. 
  
D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Donar compte de la resolució del President de l’FMC en virtut de la qual s’aprova la formalització d’un 
conveni entre el Fòrum de Síndics i Síndiques, Defensors i Defensores Locals de Catalunya (FòrumSD) i la 
Federació de Municipis de Catalunya per a la celebració del Congrés Internacional “Drets humans: pensem 
globalment, defensem localment”, que té prevista la seva celebració durant els dies 23, 24 i 25 de novembre de 
2016. 

c) Acord relatiu a la contractació de persones en situació d’atur inscrites com a demandants d’ocupació 
no ocupats en el marc del programa Treball i Formació promogut pel Servei Públic d’Ocupació de 
Catalunya 

Des del 2010 les entitats municipalistes, els sindicats de CCOO i UGT com organitzacions sindicals més 
representatives de Catalunya i la Generalitat de Catalunya a través del Departament que té les competències de 
polítiques actives d’ocupació venen signant un acord relatiu a la contractació de persones en situació d’atur 
inscrites com a demandants d’ocupació no ocupats en el marc del programa Treball i Formació promogut pel 
Servei Públic d’Ocupació de Catalunya. 

La Conselleria de Treball, Afers Socials i Famílies a través del Consell de Direcció del SOC van proposar un nou 
acord amb les entitats municipalistes i els sindicats CCOO i UGT. 

La retribució salarial serà de 1.000€ quan anteriorment aquesta retribució salarial era de 850€. Aquest augment 
està en consonància amb la resolució del Parlament de Catalunya que va instar al Govern a avançar cap a un 
nou salari mínim català equivalent al 60% del salari mitjà. Tema aquest que també havia estat reivindicat per als 
sindicats i les entitats municipalistes. 

El Programa preveu la contractació de 3.725 persones en atur de les quals 2.978 tindran un contracte de 6 
mesos i 747 de 12 mesos. Els llocs de treball ocupats en virtut del programa Treball i Formació no correspondran 
en cap cas a llocs estructurals de les entitats locals contractants, sinó que han d’estar directament relacionats 
amb l’interès socials que persegueix el projecte. 

El col·lectiu al que va dirigit el programa Treball i Formació són per a majors de 55 anys que hagin exhaurit la 
prestació i/o subsidi per desocupació i que no tenen la cotització suficient per a que se’ls reconegui la pensió de 
jubilació quan arribi als 65 anys i persones en atur entre 45 i 55 anys que hagin exhaurit la prestació i/o subsidi 
per desocupació.   
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D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 
 
Únic.- Prendre coneixement de la Resolució de la Presidència de data 6 de juliol de 2016, en virtut de la qual 
s’aprova la signatura de l’Acord relatiu a la contractació de persones en situació d’atur inscrites com a 
demandants d’ocupació no ocupats en el marc del programa Treball i Formació promogut pel Servei Públic 
d’Ocupació de Catalunya; i de la Resolució de la Presidència de data 26 de juliol de 2016, per la qual es faculta 
la senyora Esther Pujol Martí, presidenta de l’Àmbit de Desenvolupament Econòmic i Ocupació de l’FMC i 
alcaldessa de Tiana per a la representació de l’entitat en la signatura de l’esmentat Acord,  les quals s’adjunten 
en Annex i s’integren en aquesta resolució, juntament amb el text de l’Acord, a tots els efectes legals. 
 

d) Addenda al conveni de col·laboració signat en data 22 d’octubre de 2014 entre la Federació de 
Municipis de Catalunya i l’Àrea Metropolitana de Barcelona per a la realització del Seminari de Dret 
Local, edició 2016-2017 

Vist l'expedient relatiu al conveni regulador del Seminari de Dret Local formalitzat en data 22 d'octubre de 2014 
entre la Federació de Municipis de Catalunya i l'Àrea Metropolitana de Barcelona, que a la seva Clàusula 
Cinquena contempla una vigència inicial de fins el 30 de juny de 2015 que podrà ser prorrogada per períodes 
similars coincidents amb noves edicions del Seminari. 
 
Atès que la Junta de Govern de I'AMB en sessió de 27 d'octubre de 2015 va acordar prorrogar el Conveni fins el 
30 de .juny de 2016. 
 
Atès que ambdues institucions estan interessades en prorrogar-lo també fins al 30 de juny de 2017 (edició 2016-
2017) si bé consideren adient introduir algunes modificacions al text del Conveni vigent, per la qual cosa acorden 
formalitzar una addenda a I'esmentat Conveni. 
 
D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 
 
Únic.- Prendre coneixement de la Resolució de la Presidència en virtut de la qual s’aprova la minuta d'Addenda 
corresponent al Conveni de col·laboració formalitzat en data 22 d'octubre de 2014 entre la Federació de 
Municipis de Catalunya i I'Àrea Metropolitana de Barcelona per a I'organització del Seminari de Dret Local, per 
tal de regular la seva realització a la seu de I'AMB, al Polígon lndustrial de la Zona Franca, Sector A, núm. 62, 7a 
planta, de Barcelona, que s’adjunta en Annex i que s’integra en aquesta resolució a tots els efectes legals. 

 

e) Conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i 
Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per al desenvolupament, el manteniment i l’actualització del 
Banc de bones Pràctiques dels Governs Locals i Conveni de col·laboració entre la Federació de 
Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per a la 
realització de la memòria anual de l’entitat de l’exercici 2016 

Conveni de col·laboració banc de bones pràctiques dels governs locals 

Des de l’any 2013, les dues entitats, la Federació de Municipis de Catalunya (FMC) i la Fundació Carles Pi i 
Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals han vingut col·laborant conjuntament mitjançant els convenis de 
col·laboració per desenvolupar, mantenir i actualitzar el Banc de les Bones Pràctiques dels governs locals. Com 
a resultat d’aquest treball es van incorporar al Banc 136 noves experiències que van ser avaluades per 
especialistes i se’ls va donar difusió per diferents mitjans.  

La proposta de col·laboració entre l’FMC i la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals vol donar 
continuïtat a aquesta línia de treball conjunta i a la relació que ambdues institucions han mantingut amb el focus 
posat en ressaltar aquelles experiències innovadores i que siguin font d’inspiració per la millorar en la gestió dels 
governs locals.  
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En data de 26 de juliol d’enguany, mitjançant la Resolució de la Presidència de l’FMC es va aprovar la minuta del 
conveni de col·laboració entre l’FMC i la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per a l’any 
2016, i que ha estat informat favorablement pels serveis jurídics de l’entitat.  

L’objecte d’aquest conveni per tant és desenvolupar, mantenir i actualitzar el Banc de Bones Pràctiques dels 
governs locals. La gestió d’aquest projecte requereix garantir el treball conjunt i la coordinació entre l’FMC i la 
Fundació, amb un objectiu general compartit: detectar, recollir, sistematitzar i difondre bones pràctiques sobre 
governs i polítiques locals d’interès per als municipis seguint una metodologia comuna. Per a la coordinació i 
l’organització d’aquests treballs es durà a terme de manera conjunta entre ambdues entitats. Sent l’objectiu del 
Pla de Treball ha desenvolupar en aquesta edició 2016 actualitzar i difondre aquelles experiències innovadores 
que ajudin a millorar la gestió dels assumptes locals, analitzant i valorant 138 noves experiències que s’han 
detectat durant el treball d’investigació.  

Aportacions per a l’assoliment del fi comú, i compromisos, en aquest sentit per assegurar la direcció i l’execució 
del projecte objecte de Conveni que comprèn la detecció i la selecció de bones pràctiques, així com la realització 
del treball de camp per documentar-les, i l’elaboració d’informes d’avaluació, correcció, edició i difusió, els 
compromisos de les parts seran, l’FMC col·laborarà amb un import de 17.200€, més 3.612€ en concepte del 21% 
d’IVA que anirà a càrrec del seu pressupost. Per la seva part, la Fundació Carles Pi i Sunyer aportarà els 
continguts de la base de dades del Banc de la Fundació, l’aplicació informàtica i la web de l’actual Banc de la 
Fundació, l’expertise de la Fundació (en la detecció i la selecció de bones pràctiques, la realització del treball de 
camp per documentar-les, l’elaboració dels informes d’avaluació, la correcció, edició i difusió de les bones 
pràctiques), i els mitjans propis, tant humans com materials, dels que disposa per assegurar l’execució del 
projecte. Així mateix és l’encarregada de la coordinació i contractació dels tercers intervinents en la realització 
del projecte. També resta obligada a la realització del document que reculli el resultat dels treballs.  

Seguiment del conveni: per facilitar la col·laboració i vetllar pel bon funcionament i compliment del present 
Conveni es constituirà una Comissió mixta paritària formada per representants de cadascuna de les parts 
signatàries.  

Vigència: Aquest Conveni té una vigència des de la seva signatura fins a 31 de desembre de 2016  

Conveni de col·laboració per a l’elaboració de la memòria anual de l’FMC- any 2016- 

L’any 2014 el Comitè Executiu de l’FMC va considerar convenient l’encàrrec de l’elaboració de la Memòria 
d’activitats de la Federació a la Fundació Pi Sunyer, d’Estudis Autonòmics i Locals, per així assegurar la integritat 
informativa i el tractament adequat dels diferents sectors de l’activitat de l’entitat, l’anàlisi i l’explotació de les 
dades i els documents compresos es dugui a terme per una entitat qualificada per les característiques i capacitat 
acadèmica i investigadora en l’àmbit local com la Fundació. L’esmentada Fundació ha elaborat la Memòria 
d’Activitats de la nostra entitat dels exercicis 2014 i 2015. 

Atesa la voluntat de donar continuïtat en aquesta línia de treball conjunta entre ambdues entitats per a 
l’elaboració de la Memòria anual de l’exercici 2016, i d’acord amb les instruccions de contractació de l’entitat, les 
vigents normes de funcionament administratiu i control de l’FMC 

En data 26 de juliol d’enguany, la Presidència de l’FMC va resoldre autoritzar l’encàrrec d’elaboració de la 
Memòria d’activitats de l’FMC de l’any 2016 a la Fundació Pi i Sunyer, d’acord amb la minuta de conveni de 
col·laboració entre l’FMC i la Fundació Carles Pi i Sunyer per a la realització de la memòria anual de l’entitat per 
l’any 2016, i que ha estat informada favorablement pels serveis jurídics de l’entitat 

L’objecte d’aquest conveni és la realització de la memòria d’activitats de la Federació de Municipis de Catalunya 
corresponent a l’any 2016.  

Les obligacions de les parts són, per la Fundació Carles Pi i Sunyer la realització de la memòria, sota la tutela de 
l’expert que la Fundació designi, amb els seus propis mitjans, tant humans com material, i efectuar l’entrega de la 
memòria del període comprès entre l’1 de gener de 2016 i el 31 de desembre de 2016, en una primera entrega a 
20 de desembre de 2016, i una segona entrega revisada i definitiva a 20 de gener de 2017.  
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Per la seva part, la Federació de Municipis de Catalunya es compromet a aportar la quantitat de 2.500€ (IVA 
inclòs) a càrrec dels pressupostos de l’FMC. Aquesta quantitat podrà incrementar-se fins a un límit màxim del 20 
per 100 en funció del volum de la documentació que l’FMC lliuri al a Fundació per a l’elaboració d’aquest treball.  

Termini: la vigència d’aquest Conveni s’estén fins a la data de 21 de desembre de 2016 o com a molt fins la 
realització de les prestacions.  

Per tot això i a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció dels acords següents.  

Primer.- Restar assabentats de la formalització del Conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de 
Catalunya i la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per al desenvolupament, el 
manteniment i l’actualització del Banc de bones Pràctiques dels Governs Locals edició 2016, i del Conveni de 
col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics 
i Locals per a la realització de la memòria anual de l’entitat de l’exercici 2016, i de les Resolucions de la 
Presidència de l’FMC de data 26 de juliol de 2016.  

Segon.- Donar trasllat d’aquest acord a la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals  
 

f) Conveni de col·laboració entre l’FMC i la Facultat de Dret de la UB per a desenvolupar accions de 
formació en el marc de l’oferta de postgrau de la Facultat de Dret i del Màster de prevenció, control i 
reacció davant la corrupció. Public compliance, bon govern i bona administració 

La Facultat de Dret de la Universitat de Barcelona i la Federació de Municipis de Catalunya (en endavant FMC) 
tenen la voluntat de signar un conveni de col·laboració  per desenvolupar accions de formació en el marc de 
l'oferta de postgrau de la Facultat de Dret i del Màster de prevenció, control i reacció davant la corrupció. Public 
Compliance, bon govern i bona administració.  

L’objecte del conveni és l’establiment d’un marc de col·laboració per impulsar la formació, l'aprenentatge i la 
millora de les competències i habilitats dels  llicenciats i/o graduats, en les àrees competencials del “Màster de 
Prevenció, control i reacció davant la corrupció. Public Compliance, bon govern i bona administració” que 
organitza la Facultat de Dret de la Universitat de Barcelona. Igualment, el conveni també vol servir per establir un 
marc de col·laboració per intercanviar informació en matèria de formació, aprenentatge i millora de les 
competències i habilitats en les àrees de coneixement que són pròpies de la Facultat de Dret; així com propiciar 
la participació en accions formatives i de divulgació organitzades entre la Facultat de Dret i l’FMC. 

La signatura del conveni implica l’assumpció d’un compromís econòmic per part de l‘FMC d’un màxim de 4.500 
euros que es traduirà en el pagament de 3 matrícules del Màster de Prevenció, control i reacció davant la 
corrupció. Public Compliance, bon govern i bona administració, tal i com indica la clàusula segona del conveni. 

Així mateix, per efectuar un seguiment efectiu del grau de compliment dels objectius i dels compromisos adquirits 
i resoldre les controvèrsies que puguin sorgir en la interpretació i el compliment del conveni es constituirà una 
Comissió de seguiment. 

Atès que l’informe emès pels serveis jurídics de l’FMC en data de 28 de setembre va considerar que no existia 
cap impediment legal per signar el conveni.   

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 
 
Únic.- Prendre coneixement de la Resolució de la Presidència de 29 de setembre en virtut de la qual s’aprova la 
minuta de conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Facultat de Dret de la 
Universitat de Barcelona per impulsar la formació, l’aprenentatge i la millora de les competències i habilitats 
dels llicenciat i/o graduats, en les àrees competencials del Màster de Prevenció, control i prevenció davant la 
corrupció. Public Compliance, bon govern i bona administració, que s’incorpora a la proposta i s’integra en 
aquest acord a tots els efectes legals. 
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g) Protocol entre l'FMC i el CSITAL per a l'organització d'unes sessions formatives destinades 
principalment als electes de l'àmbit sectorial de serveis econòmics durant l'exercici 2016 

El Comitè Executiu de l’FMC va aprovar en sessió de 27 de novembre de 2015 el marc d’una nova governança 
de l’entitat amb la creació de 9 Àmbits de treball, entre ells, l’Àmbit de Serveis Econòmics, en el sí del qual es 
tracten entre d’altres les qüestions relatives a la Hisenda i finançament local, economia i pressupostos, relacions 
i seguiment de l’activitat econòmic-financera i participació en ingressos de les administracions públiques.  

Vist l’expedient relatiu al conveni marc de col·laboració entre CSITAL i l’FMC, signat l’1 de setembre de 2014, i 
donada l’experiència i l’expertesa del CSITAL, l’FMC mitjançant el protocol d’encomada, encarrega en aquesta 
entitat l’organització d’unes sessions formatives destinades principalment a càrrecs electes que desenvolupen la 
seva activitat en l’àmbit de Serveis Econòmics, que es duran a terme durant aquest 2016. Per tant, l’objecte i 
l’abast de l’encàrrec al CSITAL serà el disseny i la coordinació de tres sessions formatives durant aquest 2016, 
que s’ajustaran al contingut que recull l’annex del protocol, com són el pressupost com a eina de planificació 
estratègica i d’avaluació de polítiques públiques; la liquidació del pressupost i el rendiment de comptes, la 
transparència i bon govern.  

La repercussió econòmica de les jornades serà a càrrec de l’FMC que farà les aportacions econòmiques al 
CSITAL de 1.985€, impostos inclosos per jornada (en el cas de jornades amb una durada de 4 hores, serà de 
2.385), en els conceptes de despeses generals derivades de l’encàrrec que inclouran: la coordinació de les 
jornades formatives, elaboració del contingut del programa, selecció i contactes amb els ponents, així com el 
pagament dels ponents, despeses de trasllat i l’elaboració de materials. 

En la sessió plenària del passat 25 de maig, l`Àmbit de Serveis Econòmics va aprovar entre d’altres, les 
propostes pel pla de treball, així com la planificació de sessions i jornades que fossin d’interès pels membres que 
integren aquest àmbit. En aquesta mateixa sessió es va presentar per part del CSITAL “Els 10 aspectes claus 
per la hisenda local”, que situaven el sentit d’aquesta encomana, i que té continuïtat amb la planificació de 3 
sessions formatives més.  

En compliment d’aquest Protocol, la primera de les sessions va tenir lloc el passat 15 de setembre, amb el 
contingut relacionat amb el pressupost i les ordenances fiscals 2017, com a eines de planificació estratègica de 
les polítiques públiques. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Prendre coneixement de la resolució de la presidència de l’FMC en virtut de la qual s’aprova el protocol 
entre l’FMC i el Consell de CSITAL Catalunya per a l’organització d’unes sessions formatives destinades 
principalment als electes de l’àmbit sectorial de serveis econòmics durant l’exercici 2016, conforme al text que en 
annex I s’adjunta a la proposta i s’integra en aquest acord a tots els efectes legals. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President dóna la paraula al Secretari General que informa dels diferents convenis: Conveni entre la 
Federació de Municipis de Catalunya i la Federació de Cooperatives de Treball de Catalunya per a la difusió del 
programa municipi cooperatiu; Conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i el Fórum 
de Síndics i Síndiques Defensors i Defensores Locals de Catalunya (FórumSD) per a l'organització del Congrés 
lnternacional "Drets humans: pensem globalment, defensem localment", que es celebrarà a la ciutat de Girona 
els dies 23, 24 i 25 de novembre de 2016; Acord relatiu a la contractació de persones en situació d’atur inscrites 
com a demandants d’ocupació no ocupats en el marc del programa Treball i Formació promogut pel Servei 
Públic d’Ocupació de Catalunya; Addenda al conveni de col·laboració signat en data 22 d’octubre de 2014 entre 
la Federació de Municipis de Catalunya i l’Àrea Metropolitana de Barcelona per a la realització del Seminari de 
Dret Local, edició 2016-2017 i que l’any vinent tindrà la seva trentena edició; Conveni de col·laboració entre la 
Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per al 
desenvolupament, el manteniment i l’actualització del Banc de bones Pràctiques dels Governs Locals i Conveni 
de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis 
Autonòmics i Locals per a la realització de la memòria anual de l’entitat de l’exercici 2016, s’informa al Comitè 
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Executiu que enguany s’obre la possibilitat que aquest Banc de bones pràctiques abasti a municipis de 10.000 a 
20.000 habitants i que fins ara no estaven inclosos en el conveni i amb això s’amplia la possibilitat que municipis 
que estan situats en aquest nivell poblacional puguin concórrer i puguin oferir les seves accions innovadores que 
són merescudes en el marc dels criteris de selecció per part de la Fundació Pi i Sunyer; Conveni de col·laboració 
entre l’FMC i la Facultat de Dret de la UB per a desenvolupar accions de formació en el marc de l’oferta de 
postgrau de la Facultat de Dret i del Màster de prevenció, control i reacció davant la corrupció. Public 
compliance, bon govern i bona administració, aquest serà el primer màster a l’estat espanyol en matèria de 
prevenció i control i que ara les directives comunitàries obriran aquests programes de compliance a les activitats 
de contractació dels ajuntaments i de la resta d’administracions públiques. El màster el coordina el Catedràtic de 
Dret Penal i Doctor del Dret Administratiu senyor Julio Ponce; i finalment el Secretari General informa del 
Protocol entre l'FMC i el CSITAL per a l'organització d'unes sessions formatives destinades principalment als 
electes de l'àmbit sectorial de serveis econòmics durant l'exercici 2016 que és el que va aprovar l’àmbit de 
Serveis Econòmics de l’FMC en el seu programa d’activitats. 

El President informa de dos iniciatives de col·laboració – veurem si es concreten en convenis -: el primer, és amb 
l’ONCE ja que ens van manifestar la dificultat que tenen per cobrir les vacants o les ofertes de comercials de 
venda de cupó i el que es vol es fer un conveni entres els ajuntaments i l’ONCE per fer el processos d’elecció de 
candidats per poder optar a aquests llocs de feina, és a dir si els ajuntaments en els seves borses de treball 
poden fer aquesta oferta de feina i el segon conveni és referent al tema de la Marató de TV3 que aquest any és 
el seu aniversari i la Fundació de la Marató ha arribat a la conclusió que la ciutadania i els municipis s’han 
implicat molt i enguany en aquest aniversari la Fundació vol que els ajuntaments tinguin un paper rellevant i es 
faria un conveni amb ells, hi haurà un paquet de col·laboració amb els ajuntaments en tema xerrades, pancartes 
unificades per tots els ajuntaments, etc. i que s’està acabant d’unificar.  
 
13. Informació relativa a les Jornades Europees de Patrimoni 2016 
 
Les Jornades Europees de Patrimoni (JEP) se celebren a Catalunya des de 1991, d’ençà que el Consell 
d’Europa va crear aquesta iniciativa. Des d’aleshores, la Federació de Municipis de Catalunya ha col·laborat 
sempre activament en la difusió, coordinació i organització  de les JEP.  
 
Cada any, durant el darrer cap de setmana de setembre com a norma general, Ajuntaments, entitats i 
agrupacions culturals locals de tots els indrets de Catalunya són convidats a organitzar activitats gratuïtes a 
l’entorn del seu patrimoni i en els seus espais patrimonials durant tot un cap de setmana amb l’objectiu de 
fomentar el coneixement i respecte pel patrimoni cultural. Durant aquest dies els jaciments, monuments i altres 
recursos patrimonials obren les seves portes i proposen gran diversitat d’activitats entre les que destaquen 
visites guiades, rutes i itineraris, jornades de portes obertes i moltes altres com exposicions, tallers, concerts, etc.  
Cal destacar la predisposició i esforç de molts Ajuntaments a l’hora de participar i organitzar activitats per a les 
JEP. 
 
Els dies 16, 17 i 18 de setembre han tingut lloc les Jornades Europees de Patrimoni a Catalunya 2016.  En 
coordinació i organitzades per l’Agència Catalana del Patrimoni Cultural del Departament de Cultura de la 
Generalitat de Catalunya han comptat amb el suport i col·laboració de la Federació de Municipis de Catalunya, 
de l’Associació Catalana de Municipis i Comarques i l’Institut Ramon Muntaner.  
 
Enguany en el programa 2016 s’han proposat 317 activitats a 186 municipis. Des de la Federació de Municipis 
de Catalunya s’han recollit, validat i realitzat inscripció de 149 activitats En el moment de redactar el present text 
es disposa d’una xifra aproximada de participació que 46.800 persones. Cal recordar que les JEP i les activitats 
que organitzen els ajuntaments i altres entitats de manera voluntària i gratuïta, tenen com a objectiu apropar els 
ciutadans a la riquesa patrimonial del país. La Federació de Municipis de Catalunya hi participa en el procés de 
recollida d’inscripcions d’activitats i amb la difusió del conjunt de les fases del procés. (inscripcions i programa 
d’activitats). 
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D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Restar assabentats de la participació de la Federació de Municipis de Catalunya a les Jornades Europees 
de Catalunya en la seva edició 2016.  

 

14. Informació relativa al programa d’activitats en matèria d’acollida de refugiats: Fons Català de 
Cooperació al Desenvolupament (FCCD) i Secretaria d’Immigració de la Generalitat de Catalunya 

D’ençà de l’aparició del fenomen del conflicte i posterior aparició massiva de persones refugiades a la 
Mediterrània, el món local es va mobilitzar per tal d’actuar davant la situació. La Federació de Municipis de 
Catalunya, juntament les entitats municipalistes més representatives (ACM) així com la més representativa en 
matèria de Cooperació al desenvolupament com és el Fons Català de Cooperació al Desenvolupament (FCCD) 
han estat amatents i sensibles a la situació provocada per la crisi de refugi que s’ha originat. Al seguit 
d’institucions cal afegir-hi la Secretaria d’Igualtat, Migracions i Ciutadania del Departament de Treball, Afers 
Socials i Famílies de la Generalitat de Catalunya. 
En elaborar la present informació, es constata la poca informació que arriba a les entitats esmentades, 
particularment el Fons Català de Cooperació, el qual lidera i aglutina la representació en matèria de cooperació i 
solidaritat. Es disposa de la informació que es pot aconseguir parlant amb les entitats. Segons les darreres 
declaracions del Secretari d’I, M i C, senyor Oriol Amorós, ens estem movent al voltant d’un xifra de 400 
persones refugiades. Des del FCCD, es té previst fer arribar una queixa a la Consellera de Treball, afers socials i 
famílies degut a la poca informació que surt des de la Secretaria.  
Actualment, hi ha diversos projectes executats i altres en via de realització, els quals es classifiquen segons les 
tres línies de treball de treball: 
Quant a la línia 1 – d’acció humanitària-  21 projectes, dels quals 11 realitzats en origen i primera acollida i 10 a 
Europa. Del total dels projectes se n’han visitat sobre el terreny 15.  (Aportació des del Fons de 701.642, 28 €) 
S’adjunta infografia i quadre de projectes. 
Línia 2 – de Ciutat a ciutat.  Només hi ha un projecte que es realitza des de Medcités (Àrea Metropolitana de 
Barcelona) per un import de 55.000€ 
Línia 3 – Sensibilització – Educació per al Desenvolupament. Ens confirmen que s’han dut a terme una quinzena 
de projectes en aquesta línia de treball. S’adjunta infografia i quadre de projectes.  
Des del Fons Català de Cooperació al Desenvolupament s’han fet més de 40 xerrades a diversos municipis i 
Consells Comarcals en les que s’expliquen els diversos models de polítiques de gestió d’acollida de persones 
refugiades en relació al sistema espanyol. 
Es crea una situació difícil quan transcorre el temps previst pel ministeri (1 any) que suposa la tutela de l’estat  
en matèria d’acollida ja que passat l’any són els ajuntaments els que es fan responsables de les persones que 
deixen d’estar sota la tutela de l’estat. Destacar que l’estat destina 6.000€ per persona refugiada.  
Els ajuntaments estan optant per signar convenis amb les entitats acreditades pel sistema espanyol d’acollida, 
que actualment són: ACCEM, CEAR (Comisión Española de Ayuda al Refugiado, CCAR a Catalunya –Comissió 
Catalana d’Ajuda al Refugiat), Creu Roja, La Merced (Fundació La Merced Migraciones), Fundación CEPAIM  i 
DIANOVA. 
Per altra banda , i des de la Generalitat de Catalunya, en concret des de la Secretaria d’I,M i C, i tenint en 
compte que la gestió del refugi i acollida és competència de l’Estat, es constata  que des del ministeri no donen 
gens d’informació i la que disposen a la Secretaria és la que van recollint poc a poc a través de les entitats. 
Les xifres no són exactes per aquest motiu. 
Poden confirmar que a finals de 2015 hi havia 29 persones en programa d’acollida i a hores d’ara calculen que, 
en sondeig fet a les entitats, n’hi ha unes 400.  
Des del SAIER (Servei d'Atenció a Immigrants, Emigrants i Refugiats) de Barcelona saben que 1700 persones 
han estat ateses per aquest servei per a valoració (un 45% més que l’any passat -2015-) 
Les xifres són molt volàtils ja que es dóna la circumstància que algunes persones no volen entrar en programa  
donat  que volen decidir la seva destinació o tenen altres projectes vitals definits.  L’exemple és que potser 
alguna persona refugiada li pugui tocar anar a una població determinada i ella vulgui anar a Barcelona o Madrid. 
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També expliquen que hi ha casos que acaben als serveis socials dels ajuntaments i acaben no constant a les 
xifres de persones sol·licitants de refugi. També afegeixen que moltes persones estan de pas. 
Quant a les “Jornades sobre immigració i la crisi dels refugiats: quin és el paper dels ajuntaments?”,  en els quals 
l’FMC hi participa com a entitat municipalista  cap entitat ha fet cap moviment orientat a agilitar-ne la seva 
realització.    
Vista tota la informació expressada en la part expositiva, es proposa al Comitè Executiu  
Prendre Coneixement  de la situació i accions de les entitats amb les que té vinculació l’FMC relatives a la crisi 
de refugi a la Mediterrània. “ 
 
A les 14.10 hores marxa de la reunió l’alcaldessa de Rubí, Ana Maria Martínez. 
 
15. Qüestions sobrevingudes 
 
QS 1. Pacte Nacional per a una Societat Digital 
 
El passat mes de juny, el Departament de Governació, Administracions Públiques i Habitatge va fer arribar a 
l’FMC una proposta d’esborrany de PACTE NACIONAL PER A UN PAÍS DIGITAL I INTEL·LIGENT, que havien 
estat treballant conjuntament, amb el Departament de Presidència de la Generalitat de Catalunya, així com 
també, amb d’altres actors implicats, com les 4 diputacions, i el Consoci de LOCALRET, per tal poguéssim 
valorar la nostra participació en aquesta iniciativa, així com també féssim arribar aquelles propostes que des de 
la nostra entitat consideréssim més adients. 
Aquesta proposta es tracta d’un protocol en el qual, les institucions signatàries, es comprometen a avançar 
conjuntament amb els següents objectius:  
 Desplegar l’estratègia de territori intel·ligent (smartCAT)  tot integrant i coordinant les iniciatives locals 

(smartCity) i supralocals (smartRegion), donant suport a les empreses i desplegant iniciatives intel·ligents 
en clau de país amb l’objectiu de convertir Catalunya en un SmartCountry de referència internacional que 
aprofiti l’ús de les tecnologies digitals per tal d’innovar en els serveis públics, impulsar el creixement 
econòmic i promoure una societat més intel·ligent, sostenible i integradora. 

 El desplegament i la gestió coordinada d'infraestructures tecnològiques i de comunicacions 
electròniques per a la Societat Digital que assegurin la igualtat d'oportunitats per a tots els territoris, 
ciutats, pobles, ciutadans i empreses de Catalunya. 

 L'adopció de mesures i d'eines tecnològiques conjuntes en l'àmbit de la ciberseguretat i de la 
protecció dels drets de les persones i empreses de Catalunya en la Societat Digital. Àmbit en el que 
serà fonamental l’experiència i el lideratge del Centre o Agència responsable de la Ciberseguretat a 
Catalunya. 

 L'impuls d'una nova Administració Digital, producte de la digitalització de les Administracions 
Catalanes, que vagi més enllà de la e-Administració que ha suposat l’extensió de l'ús de les tecnologies 
digitals per part d'aquestes. 

En una primera valoració feta pel Secretari General de l’FMC es veia positiva aquesta iniciativa, i en data 28 de 
juny de 2016 es va consultar als Vicepresidents de l’Entitat,  a la Presidència de l’Àmbit de Bon Govern i 
Innovació Democràtica de l’FMC, tenint com a resposta per part del coordinador tècnic de l’Àmbit, la valoració 
també positiva que l’FMC es pogués sumar al protocol de bones intencions per constituir un PACTE NACIONAL 
PER A UN PAÍS DIGITAL I INTEL·LIGENT. 
El passat dilluns, 17 d’octubre de 2016, des del Departament de Presidència de la Generalitat de Catalunya, ens 
van fer arribar un nou esborrany del Pacte Nacional per a un País Digital i Intel·ligent, informant-nos de que l’acte 
previst per a la seva signatura estava previst pel proper 24 d’octubre. 
El contingut del text del Pacte que s’haurà de signar aquest proper 24 d’octubre, és el mateix que l’FMC va 
valorar el passat mes de juliol, tant sols amb la diferència que incorpora aquest nou objectiu:  
 

 El desenvolupament de la Indústria 4.0 i la digitalització. Difondre entre les empreses la importància 
de la disrupció que pot provocar la Indústria 4.0 en el mercat, així com capacitar el capital humà per 
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donar resposta a la demanda de nous perfils, prestar els serveis avançats i promoure les 
infraestructures necessàries per al desplegament de la Indústria 4.0 

 
Per tant, el nou text que ens han fet arribar per a la signatura d’aquest proper dilluns, 24 d’octubre, té el mateix 
contingut que el text que ja havia estat valorat positivament per l’FMC amb l’única incorporació de les referència 
al desenvolupament de la Indústria 4.0 i la digitalització. 
 
Atès que el la data de signatura d’aquest Pacte coincideix amb la celebració de la reunió del Comitè Executiu de 
l’entitat, el President no pot assistir-hi, i per resolució de la Presidència s’ha delegat aquesta signatura en 
l’alcaldessa de Gavà, senyora Raquel Sánchez.  
 
A data d’avui, el contingut del Pacte és el mateix que es va informar favorablement, però han canviat el títol i ara 
és “Pacte Nacional per a una Societat Digital”. 
 
D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 
 
Únic.- Acordar l’assabentat i prendre raó del contingut de la Resolució de la Presidència de data 20 d’octubre de 
2016 per la qual s’aprova el “Pacte Nacional per a un País Digital i Intel·ligent” -ara anomenat “Pacte Nacional 
per a una Societat Digital”- i es faculta a la senyora Raquel Sánchez Jiménez, alcaldessa de Gavà, per a la 
representació de l’FMC en la signatura de l’esmentat Pacte, que té lloc el mateix dia 24 d’octubre de 2016 i que 
s’integra com a annex a la present proposta a tots els efectes legals.” 
 
En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  
 
El President informa que s’ha signat avui dia 24 d’octubre de 2016 a les 12.30 hores, coincidint amb aquest  
Comitè Executiu. La representació de la nostra entitat ha estat a càrrec de l’Alcaldessa de Gavà, Raquel 
Sánchez a qui agraeix la seva col·laboració  
 
QS 2. Designació dels membres de l’FMC a les comissions mixtes i òrgans de participació i col·laboració 
amb la Generalitat de Catalunya. Donar compte de les resolucions de la presidència en execució de 
l’acord del CE del 15/04/2016.  
En execució de l’acord del Comitè Executiu de data 15 d’abril de 2016, i de conformitat amb les propostes dels 
diferents grups, s’ha procedit a nomenar els representants de l’FMC en els diferents òrgans de participació i 
col·laboració amb els Departaments de la Generalitat de Catalunya, de manera que la representació queda de la 
següent manera:  
 

1. Comissió Paritària de Formació Local a Catalunya 
Sílvia Folch Sánchez, segona tinent d’alcalde de l’Ajuntament del Masnou, i Vicepresidenta segona de 
l’Àmbit de Serveis Econòmics de l’FMC 

2. Comissió Territorial d’Urbanisme de Terres de l’Ebre 
Vocal Titular: Adam Tomàs i Roiget, alcalde d’Amposta 

3. Taula de Coordinació Local 
Lluïsa Moret Sabidó, alcaldessa de Sant Boi de Llobregat, i Presidenta de l’Àmbit de Drets Socials 
Sònia Guerra López, Directora de l’Àrea d’Igualtat i Drets Socials de l’Ajuntament de Sant Boi de 
Llobregat, i assessora tècnica de l’Àmbit de Drets Socials de l’FMC 
 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Primer.- Prendre coneixement de les diferents Resolucions de Presidència en virtut de les quals s’ha designat 
els representants de l’FMC en els diferents òrgans de participació i col·laboració amb la Generalitat de 
Catalunya. 
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Segon.- Facultar el President àmpliament per efectuar els nomenaments d’aquells òrgans que restin pendents, a 
proposta dels vicepresidents de l’entitat. D’aquests nomenaments se’n donarà compte al Comitè Executiu en la 
propera sessió ordinària que se celebri.  

Tercer.- Per la Secretaria General s’emetrà certificat d’aquest acord, els efectes de la comunicació als diferents 
òrgans els quals es refereix l’apartat segon d’aquest acord.” 
 

QS 3. Conveni de col·laboració entre l’FMC i la Diputació de Barcelona per a l’organització del Seminari 
de Dret Local 2016-2017 

“Vist l'expedient relatiu al conveni específic del Seminari de Dret Local que regula la col·laboració entre la 
Federació de Municipis de Catalunya i la Diputació de Barcelona per a la realització del Seminari de Dret Local 
2016-2017. 
Atès que la Diputació de Barcelona en data 17 d’octubre de 2016 ha aprovat per Resolució de la seva 
Presidència la formalització de l’esmentat conveni.  
 
Atès que un any més, la Federació de Municipis de Catalunya organitzarà el Seminari de Dret Local per aquesta 
nova edició 2016-2017, i manifestat l’interès per part de la Diputació de Barcelona de continuar col·laborant, per 
la qual cosa s’acorda formalitzar l’esmentat conveni. 
 
D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Aprovar la formalització del Conveni específic de col·laboració entre l’FMC i la Diputació de Barcelona per 
a l’organització del Seminari de Dret Local 2016-2017.” 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El president informa que es tracta del conveni que anualment es formalitza amb la Diputació pel Seminari. 

L’alcalde de La Fuliola, Eduard Piera, demana la paraula per comentar que fent una lectura ràpida del conveni hi 
ha un preu de 400 euros amb aquest conveni pels representants que vinguin de la Diputació de Barcelona. Era 
saber si aquest preu és un preu exclusiu per a la Diputació de Barcelona o per dir alguna cosa si ve la meva 
secretària-interventora de la Fuliola és aquest preu o en té un altre, saber la casuística dels preus. 

El Secretari General informa que els preus del personal corresponent a la Diputació de Barcelona són establerts 
des de l’origen en funció del numero d’assistents;és a dir, la Diputació tradicionalment ha enviat molts lletrats al 
SDL, i aquest preu sempre ha estat una mica per sota del que s’estableix per a la resta de municipis, tot i que fa 
2 anys es van baixar el preu general per facilitar l’accés del seminari a aquells municipis més petits. La matricula 
ara està al voltant dels cinc-cents i escaig d’euros. En el cas de l’Àrea Metropolitana, de l’Ajuntament de 
Barcelona i de la Diputació tradicionalment - des de sempre això- s’ha fet aquesta mena de rebaixa pel volum de 
persones que participen. La Diputació quan signem els convenis sempre aporta o es compromet a aportar un 
mínim d’assistents d’entre 30-40 i en funció d’això es paga una quantitat total i se signa aquest import per 
matrícula. Igual que l’Ajuntament de Barcelona. L’any passat van ser 480 euros, i aquest any la Diputació ens ha 
ofert per signar aquest conveni 400 euros, tenint en compte la reducció general que es va aprovar fa dos anys en 
la matricula, que abans era propera als 700 euros. Anem a reduir el preu, com  hem fet amb les quotes. I per 
facilitar l’accès als municipis més petits ja en els dos últims anys en el SDL quan hem fet les grans sessions 
especials – Lleis de Contractes, de Procediment, etc -  per tractar de temes d’actualitat, l’accés ha estat gratuït 
per a tothom; avui les sessions especials del SDL són ja de caràcter gratuït. Aquí acceptem una mica la proposta 
de la Diputació no l’hem discutida, però tenim la intenció de rebaixar encara més aquest preu del SDL, ho hem 
baixat i ho baixarem més. Reitera que aquest és el motiu, el volum de gent que envia la Diputació de Barcelona, 
l’Ajuntament de Barcelona i l’AMB. 

L’alcalde de la Fuliola, Eduard Piera, continua dient que crida l’atenció que aquests ens locals -que són 
econòmicament els més potents- siguin els que paguin menys i els que tenen més dificultats i ha de venir de més 
lluny, tingui un cost més alt. En aquest sentit, jo potser és la primera vegada que em llegeixo aquest conveni i em 
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crida l’atenció. Igualment, el conveni parla que hi ha una comissió de seguiment del conveni del seminari i no sé 
si hi hauria alguna memòria econòmic, algun estudis de costos, algunes conclusions dels resultats efectius tant 
econòmics com a nivell de participació de seminari i del conveni amb la Diputació de Barcelona per poder tenir 
clar els números, com surten, com deixen d’anar, els ingressos,les despeses, etc.   

El Secretari General informa que la entitat ara s’audita sencera, és a dir, ho auditem d’una manera sencera. 
Aquest any el SDL que es una activitat consolidada que la nostra entitat organitza amb la DIBA, Ajuntament de 
Barcelona, AMB i EAPC ha tingut 62 inscripcions més.  Aquesta activitat, com la resta, s’audita i les seves dades 
integren la memòria global que elevem a l’Assemblea General de l’FMC. La dada rellevant aquest any és que si 
be l’aportació de la Diputació de Barcelona ha baixat, el número de participants provinents dels municipis de la 
segona i tercera corona de l’ÀMB ha estat superior i hem tingut 62 inscripcions més. Aquesta és la dada 
rellevant. A més a més, aquestes memòries i el retiment de comptes i les auditories es fan. Si el Comitè Executiu 
creu convenient fer un esforç per abastar aquest acció formativa als municipis més petits i rebaixar el preu, no hi 
ha inconvenient, ans al contrari, ho podem fer, i ja hem donat passos en aquesta direcció.  

El President intervé per indicar a l’alcalde de la Fuliola que si necessita alguna informació està a disposició de 
tothom, està accessible al portal de transparència.  

El President proposa que de cara al proper conveni amb la Diputació de Barcelona es pugui preparar una 
proposta de quota comenta equilibrada als efectes que plantejava l’Alcalde de la Fuliola respecte dels municipis 
més petits. Seria una decisió a prendre per part nostra; al final és tracta de posar els diners on es prioritzi. Si ho 
creieu important, ho podem preparar una proposta en aquest sentit. Si us sembla bé així ho farem. 

 

QS 4. Declaració i Proposta de resolució en suport als acords de pau a Colòmbia 

Atès que el passat 25 d’agost a l’Havana el govern de Colòmbia i la guerrilla de les Forces Armades 
Revolucionàries de Colòmbia (FARC) van anunciar a un acord definitiu de pau per posar fi a més de 50 anys de 
conflicte intern. 

Atès que el 26 de setembre se signa un acord definitiu de pau entre el govern de Colòmbia i les Forces Armades 
Revolucionàries de Colòmbia (FARC), àmpliament celebrat per la comunitat internacional. 

Atesa la relació institucional i l’acció coordinada, en matèria de cooperació al desenvolupament, la defensa dels 
drets humans i la cultura de pau, existent entre la Federació de Municipis de Catalunya (FMC), l’Associació 
Catalana de Municipis (ACM)  i el Fons Català de Cooperació al Desenvolupament (FCCD). 

Vista la proposta impulsada des del FCCD de declaració conjunta del Fons, la Federació (FMC) i l’Associació 
(ACM) per donar a conèixer el dia 26 de setembre, dia de la signatura de la pau entre el govern de Colòmbia i les 
Forces Armades Revolucionàries de Colòmbia (FARC) així com també la proposta de moció conjunta en suport 
als acords de pau i al municipalisme colombià. 

En virtut d’això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’aprovació de l’acord següent:  

Únic.- Donar compte de la Resolució de la Presidència relativa a la  Declaració i la Proposta de Resolució en 
suport dels acords de pau entre el govern de Colòmbia i les FARC.” 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El President comenta que l’objectiu d’aquest punt és informar de la Resolució de la Presidència amb una 
declaració que vam fer conjuntament amb l’ACM i el Fons Català. Malauradament el resultat de la votació ja 
sabeu quin és però és un tema que no té aturada i un dia arribarà la pau, i el procés de diàleg ja diu molt i crec 
que arribarem a bon port algun dia.  

 

16. Precs i preguntes 

L’alcaldessa de Tiana, Ester Pujol, intervé manifestant que s’ha passat molt de pressa pel punt de l’ordre del dia 
numero 12. Donar compte de diferents convenis de col·laboració formalitzats per l’FMC, i voldria destacar 
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l’impacte municipal en relació a l’Acord relatiu a la contractació de persones en situació d’atur inscrites com a 
demandants d’ocupació no ocupats en el marc del programa Treball i Formació promogut pel Servei Públic 
d’Ocupació de Catalunya. Ho vull comentar per vàries coses, una perquè feia anys que els Sindicats no volien 
signar cap acord amb el Govern de la Generalitat i amb les entitats municipalistes de retruc, en tant en quan el 
salari que estava previst- perquè ens entenguem això vindria a ser un pla d’ocupació, hem renovat una aposta 
pels plans d’ocupació- va molt adreçat a un col·lectiu molt específic, sobretot adreçat a persones grans tal i com 
teniu explicat en el dossier de la sessió d’avui i que afecta als majors de 55 anys i després també una franja 
entre els 45 i els 55 anys però que estan ja en una situació molt vulnerable. La novetat és que els sindicats, tant 
CCOO com UGT, sí que van signar l’acord- jo vaig substituir al President que no va poder assistir-hi- doncs era 
perquè entre altres coses hem passat dels 850 euros als 1.000 euros per pla d’ocupació, això no és una qüestió 
menor. Però a banda de tot això, és que també aquells municipis que formem part de l’Àrea Metropolitana de 
Barcelona, no som tots, es va aprovar una moció per part de l’AMB conforme també fèiem una aposta d’anar 
dignificant aquest salari anant cap els 1.000 euros, tot i que estem molt lluny d’altres salaris mínims 
interprofessionals doncs almenys ens anem acostant de mica en mica. Hi ha municipis també que han fet les 
seves pròpies mocions al respecte, per exemple com és el cas de Tiana que a banda ja hem aprovat per 
unanimitat aquesta aposta dels 1.000 euros. Jo us ho volia comentar perquè si feu recerca a la premsa o el que 
sigui, va ser una notícia que va estar molt envoltada per mitjans de comunicació, van sortir moltes notes de 
premsa al respecte, hi havia molts mitjans de comunicació i sobretot la novetat era que sindicats feien aquesta 
aposta pels 1.000 euros però que això evidentment passava als municipis el tema de continuar apostant pels 
1.000 euros. Sobretot, tingueu en compte que va adreçat a un col·lectiu molt específic, que ja per sort tenim 
altres plans d’ocupació que cobreix un altre ventall d’un col·lectiu potser no tant vulnerable com aquest que vam 
aprovar.  

A les 14.20 hores marxa de la reunió l’alcalde de Manlleu, Àlex Garrido.  

L’alcaldessa de Montcada i Reixac, Laura Campos, intervé per informar que tot just acaba de parlar amb 
l’alcaldessa de Rubí perquè divendres passat saltaven les alarmes a diversos municipis del Vallès Occidental 
davant l’anunci del Conseller Comín de rescatar o de reconvertir l’Hospital General de Sant Cugat en un hospital 
públic entenem, tampoc no va donar moltes més explicacions, no sabem si serà cent per cent públic. El que sí 
que sabem és que llavors es renuncia a la construcció de l’Ernest Lluch a Cerdanyola i Montcada, així com 
l’hospital que s’havia de construir també a Rubí. Davant de la incapacitat d’accedir al Conseller i a la Conselleria 
voldríem fer un prec al President de l’FMC, l’alcaldessa de Rubí i jo mateixa, per veure si pot fer la gestió de 
parlar amb el Conseller perquè doni una mica més d’explicacions perquè portem dos dies intentant accedir a ell i 
no ha estat possible perquè ampliï les explicacions, quines pretensions té, i no ens en sortim.  

El President comenta que es demanarà des de l’FMC una reunió amb el Conseller Comín per anar plegats.  

Finalment el President informa que aquest dimecres hi ha un acte al Palau de la Generalitat sobre el tema de 
rodalies i les competències de rodalies a les 12 hores. A banda que el President de la Generalitat de Catalunya 
es va comprometre a enviar a tots els alcaldes i alcaldesses un invitació que suposo que haureu rebut, doncs 
des de l’FMC ens vam comprometre a fer un recordatori d’aquest acte perquè es important ser-hi i per tant, us 
demano a aquells que pugueu venir a aquest acte que ho feu acompanyat al President de la Generalitat i a mi 
també. En un principi es volia fer a Sants, però com que és un tema que ha volgut liderar el President de la 
Generalitat de Catalunya doncs finalment es fa al Palau de la Generalitat.  

Finalitza la sessió a les 14.25 hores del dia de la data, estenent-se d’ella la present acta, del contingut de la qual, 
com a Secretari General, CERTIFICO 

 

 

 

El Secretari General       El President 
Juan Ignacio Soto Valle       Xavier Amor i Martín 
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